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Zvanicni sponzor za opremu OKK "Beograd" 

PRODAJA SPORTSKE OPREME ZA KLUBOVE 

oz svaki 
komplet 
PDILDN 
par carapa 

group 

0mladinskih brigada 86, 11070 Novi Beograd, Tel: 011 • 3107 518, Fox: 011. 3107 493 
Kontakt: Zeljko Korac, Tel: 011 • 3107 435, 063 • 227 296 



Zajednicka akcija UKTSCG i KSS 

Regularnost 
za dobrobit 
koiarke 

0
eaguju6i na konstataciju Strucnog saveta KSSCG da kvalitet i orga
nizaciju rada u svakodnevnom radu s mladim kategorijama treba 
podi6i na visi nivo, Upravni odbor UKTSCG uputio je predlog Pred
sednistvu Kosarkaskog saveza Srbije, koji su upravo na tragu po
menute preporuke Strucnog saveta, ali i upornog zalaganja trener

ske organizacije da se, u cilju zastite struke i regularnosti takmicenja, na svim nivo
ima, uvede red kada je licenciranje trenera u pitanju. Ti predlozi su sledeci: 

1. Da jedan trener vodi najvise dve takmicarske ekipe u okviru jednog kluba.
2. Da se utakmica mladih kategorija (mladi pioniri, pioniri, kadeti i juniori) ne

moze odigrati ukoliko ekipe nemaju prisutnog licenciranog trenera koji vo
di ekipu.

Tako je sasvim izvesno da 6e prilikom licenciranja ekipa biti onemogu6eno da 
se u kompjuterskoj bazi KSS izvrsi prijavljivanje istog trenera na tri licencna spi
ska. Zato Upravni odbor apeluje na sve clanove koji su stekli uslove za overu li
cenci u sezoni 2005/2006. (clanarina, zvanje - operativni trener kosarke, perma
nentno usavrsavanje i ,,Trenerski dani 2005") da uplate taksu u iznosu od 
4.000,00 dinara kako bi im se licence overile za vreme seminara. 

S obzirom na cinjenicu da se ,,Trenerski dani 2005" odrzavaju 23. i 24. aprila 
u Zelezniku, Udruzenje trenera 6e najkasnije do 15. maja objaviti spisak svih tre
nera koji imaju overene licence.

Podsetimo jos jednom da su sva dokumenta Udruzenja kosarkaskih trenera 
SCG, usvojena, ranije na Predsednistvu, a prihva6ena i od strane Upravnog od
bora KSSCG. 

Dakle, svako nepostovanje, recimo aktuelnog Pravilnika o licenciranju, najdi
rektnije ugrozava regularnost takmicenja. 

Steta je u svakom slucaju ve6 napravljena. Medutim, kako ocekivati da drugi 
postuju dokumenta UKTSCG, ako ih ne postuju sami clanovi. Upravni odbor 
UKTSCG ovoga puta, uz podrsku Predsednistva KSS, svakako 6e istrajati. Kako 
na dobrobit samih trenera, tako i nase kosarke u celini. 
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:Ze(jko Obradovic, selektor reprezentacije SCG 

Na Evropsko prvenstvo 
s najviiim ambicijama 

G
rvi strateg naseg nacionalnog kosarka
skog tima i aktuelni predsednik 
UKTSCG, Zeljko Obradovi6, bio je 
sprecen da prisustvuje 16. januara 
zrebanju za Evropsko prvenstvo. Na
ravno, narocito kada je u pitanju kosar

kaska reprezentacija, interesovanje sportske javnosti 
za sam dogadaj uvek je prisutno. Ocekivanja su velika, 
utoliko pre sto smo se svi zajedno zazeleli uspeha na 
koje su nas kosarkasi navikli. 

Sam dogadaj bio je dobar povod za razgovor s tre

nerom koji 6e drfati dirigentsku palicu na ovom takmi

cenju. Sasvim ocekivano, selektor Obradovi6 se rado, 

za Trener, osvrnuo na nasu grupu D i cinjenicu da 6e 

nasa reprezentacija igrati u Novom Sadu. Na te dvet ci

njenice se odnosilo i nase prvo pltanje. 

Uvek sam smatrao da zreb nije bltan pa l ko I s d 
kada je u pitanju predstojece Evropsko prvenstvo. Na

ravno, ne pocenjujem nijednog protivnika iz nase gru
pe, ali za nas je ipak najvaznija utakmica sa Spanijom. 
Ta utakmica ce, po 
mnogo cemu, uticati 
na dalji razvoj doga
daja i naredne utak
mice Takode, sma
trao sam da je za 
nas svejedno u kom 
gradu Srbije i Crne 
Gore 6emo igrati. 
Znaci zadovoljan 
sam sto je nasa gru
pa D u Novom Sadu. 
lskreno u SPENS-u 
ocekujem veliku po
drsku publike. 

Generalni direk

tor KSSCG Predrag 

Boji6, na konferenciji 

za novinare, u Vrscu, 

neposredno pred fi

nale kupa "Radivoj 

Kora6" informisao je 

da su aktivnosti u 

vezi s nastupom na

se reprezentacije 
ve6 pocele, sta nam 
Vi mozete re6i o to
me? 

Sa celnim ljudima iz KSSCG sam u 
stalnom kontaktu i sve do sada smo za
jednicki isplanirali. Ostalo nam je nere
seno pitanje jos jednog turnira kod nas. 
Sa velikim interesovanjem isprati6emo 
kvalifikacije i odluku o cetvrtom rivalu. 

Ho6ete Ii zadrfati strucni stab sa 

olimpijskih igara iii o tome jos nemate 

konacan stav? 

Ne mogu jos da saopstim konacan 
sastav strucnog staba, ali svakako zna
cajnijih promena ne6e biti. Za mene je 
prednost sto su moj prvi pomocnik Sako
ta i kolega Minic u Grckoj i intenzivno 
razgovaramo o predstoje6em takmice
nju. Sa lgorom Kokoskovim cujem se bar 
dva puta nedeljno i tako dobijam infor
macije o formi nasih igraca u NBA, koje 
on p 1ljlvo prati. 

Da II ste razgovarali s nekim od igra

ca I kakva su vasa ocekivanja kada je u 

pltanju odaziv u reprezentativni tim? 



Pokusacemo sve da okupimo najjaci sastav. 
Moji saradnici Sakata i Paspalj razgovarace sa 
igracima na lieu mesta, a sasvim sigurno i licno 
nameravam da sa svakim konkretno kontaktiram. 
S mnogima od njih se inace redovno cujem, ali 
pravi razgovori oko nastupa na Evropskom pr
venstvu uskoro predstoje. 

Postoji veliko interesovanje vasih kolega da, 
u okviru strucnog usavrsavanja, prisustvuju de
lu priprema reprezentacije. Kakve su tu moguc
nosti?

U potpunosti podrzavam planove naseg 
udruzenja o stalnom usavrsavanju trenera. Zai
sta sam prezadovoljan utiscima koje su nasi 
treneri koji su boravili u SAD izneli u casopisu 
.,Trener": To je nesto sa cim moramo nastaviti i 
usavrsavati. Takode, licno sam prezadovoljan 
ucinkom mojih mladih kolega: Pavicevica, Sari
ca i Flajsa koji su nam se pridruzili tokom pri
prema za Olimpijske igre. Medutim, mnogo 
sam blize odluci da u ovom pripremnom perio
du za Evropsko prvenstvo, odustanemo od te 
mogucnosti. Neophodan nam je mir i potpuna 
koncentracija. Ako donesemo takvu odluku, 
uveren sam da ce moje kolege treneri to razu
meti i prihvatiti. 

·.� ·.:- _1 - • ' ! 

Sta mozete citaocima sa distance prvog aprila, po
ruciti u vezi sa ocekivanjima od EP 2005? 

lmamo najvece ambicije. Naravno, ne 7bog jedana
estog mesta u Atini i da bismo stekli alibi. Nase zelje 
su realnost, samo daj boze da budemo komplelnl. Me
dutim, moramo istovremeno imati u vidu dace I drugi 
doci spremni i sa realno velikim ambicijama. Litvanija, 
Grcka, Hrvatska, Spanija ... s punim pravom ocekuju 
da igraju polufinale. Bice to izuzetno jako i kvalitetno 
prvenstvo. Na kraju naglasio bih: Svakako ocekujem 
da budemo i izvanredni domacini prvenstva. 

U razgovoru s predsednikom Obradovicem, tema - ca
sopis Traner, pomenuta je na njegovu inicijativu. Pre
skocicemo niz komplimenata na racun casopisa, ali is
tlcemo njegovu sugestiju. 

Zadovoljan sam §to na§e udruzenje izdaje ovakav ca
sopls. Uz sve pohvale apelovao je na voje kolege, 
clanove Udruzenja: Upr vo zato to j c opl kvall
tetan mlsllm da ga moramo podrzatl. Treb lo bl d se 
u kreiranje casopisa ukljucl mnogo vecl broj na�lh tre
nera. Mislim da je to i obaveza svakog od clanova na
�eg udruzenja, zakljucio je predsednik Obradovlc.



Sa studijskog usavrsavan·a u SAD od 16. 10. do 17.11.2004. (2) 

Koiarkaika ikola 
najviieg kvaliteta 

Univerzitet Severna Karolina 

osle dve nedelje boravka u San Antoni
ju, krenuli smo put drfave Severne Ka
roline, tacnije Chapel Hill-a, grada u ko
jem se nalazi Univerzitet Severna Karoli
na. Ako je poseta Spursima i pracenje 

njihovih priprema, tokom dve nedelje, bilo nesto gotovo 
neverovatno, onda je nas odlazak na ovu skolu nesto jos 
neverovatnije. Bas kao i kod Mamuza, gosti nisu retkost 
na treninzima ovog programa, ali se ne pamti da je gru
pa od sest trenera neprekidno provela svih pet nedelja 
u ovom delu sez9ne.

lako je preliminarni dogovor bio da se pripremni,pe
riod Tar Heels-a prati bez ikakvih ogranicenja (pristup 
svim treninzima, na 
terenu i u teretani, 
pracenje sastanaka 
itd), moram da pri
znam da nisam vero
vao da sve moze biti 
na nivou na koji smo 
se ,,navikli" u Teksa
su. Jednostavno re
ceno, iza nas su bile 
dve nedelje pracenja 
NBA sampiona, bez 
ikakvih problema, iii 
zadrski kod bilo koga 
od nasih domacina. 
Sve nam je bilo do
stupno, a gotovo sve 
i dopusteno (cak i kretanje po sali tokom treninga, kako 
bismo ne samo videli sta se radi, vec culi i ona najdetalj
nija, individualna uputstva igracima), i tesko je bilo oce
kivati da ce se tako nesto ponoviti. Uz to, cinjenica je da 
smo gospodina Roy Williamsa, glavnog trenera UNC, 
imali prilike tek da vidimo i za kratko upoznamo tokom 
Klinike proslog leta, dok su kontakti Udruzenja i Grega 
Popovica licno, nesto sto traje godinama. 

Da ce sve biti savrseno u redu, mnogo bolje od oce
kivanog, bilo je jasno vec posle prvog susreta sa Joe 
Holladayem, prvim asistentom Williamsa i njegovom 
desnom rukom. Na raspolaganje su nam stavljene pro
storije u kojima su inace igraci (ogroman dnevni bora
vak i svlacionica, opremljena racunarima - koje igraci 
koriste u ucenju - i video-opremom) u kojima smo mo-

gli da provodimo prepodneva. Na raspolaganje nam je 
stavljena cela videoteka skole, pocev od snimaka utak
mica, preko skolskih kaseta, pa sve do kaseta koje su 
za internu upotrebu i sluze za analizu igre. Uz to, struc
ni stab se trudio, da u skladu sa svojim obavezama, sto 
vise vremena odvoji za razgovore s nama, za nasa pi�
tanja i misljenja, kako o njihovom radu, tako i o kosarci 
uopste. 

Roy Williams se vratio na Severnu Karolinu, i ova se
zona je njegova druga na poziciji prvog trenera na uni
verzitetu na kojem je i diplomirao, i zapoceo svoju tre
nersku karijeru 1978. godine. Posle 1 0 goc;:lina rada u 
strucnom stabu legende Dean Smitha, Williams preuzi

ma takode cuveni pro
gram univerziteta Kan
zas (u sezoni '88/89. 
odmah posle titule 
sampiona NCAA, koju 
je osvojio Larry Brown, 
takode Smithov dak, 
saradnik i sledbenik), 
na kojem je proveo 16 
sezona i postigao neve
rovatne rezultate i 
uspehe. Evo tek nekoli
ko podataka - procenat 
pobeda: preko 80 od
sto, cetiri priznanja tre
nera godine u NCAA 
(1990, 1991, 1992, 

1997), 16 igraca u NBA ekipama, visoke akademske 
ocene njegovih igraca. 

Kako navijaci Karoline vole da kazu, posle ,,16 godi
na koje je proveo na pozajmici u Kanzasu", Williams se 
vratio u veoma teskom trenutku i zatekao program u sta
nju i na nivou koji je za skolu te tradicije jednostavno bio 
neprihvatljiv. lako je i ranije imao ponude, nije ih prihva
tao, jer je zeleo da dovrsi zapoceto na Kanzasu - pohod 
na titulu NCAA. I pored svega, nije uspeo da dode i do 
te titule, i posle velikih pritisaka, prihvata mesto head co
ach-a UNC. Sezona 2003/04, sezona njegovog povrat
ka, oznacena je kao pocetak nove ere programa, sto 
ima posebnu tetinu kada se uzme u obzir ko su mu bili 
prethodnici i kakav su trag ostavili u americkoj i svetskoj 
kosarci. 



Ljudi za koje se odlucio da mu budu saradnici, na no

voj stazi uspeha Severne Karoline, su isti oni sa kojima je 

saradivao godinama na Kanzasu, tako da je prakticno 

celokupan strucni stab ,,povukao" sa sobom. Evo nekoli

ko osnovnih podataka o tim trenerima. 

Vee pomenuti Joe Holladay je prvi asistent u stabu, 

prati Williamsa vise od 1 O godina i covek je koji zavrsa

va neverovatno veliki posao na terenu, a narocito van te

rena . Biti trener na univerzitetu nije zanimanje koji poci

nje i zavrsava na parketu, nije vezano iskljucivo za ko

sarku. Moglo bi se cak re6i da vise obaveza imaju van 

terena, pre svega vezanih za proces regrutovanja (o 

· cemu 6e kasnije biti reci).

Upravo je Holladay ,,koordinator" ve6ine ak

tivnosti kancelarije UNC, povezanih sa odno

sima sa javnos6u, pra6enju skolovanja 

igraca, planiranju i analizi treninga itd. 

Slicno Carlesimu u Spursima, a u 

skladu sa njegovim rejtingom i sta

tusom, Joe je prvi koji postavlja pita

nja i poslednji koji iznosi svoje mi

sljenje. 

Steve Robinson je takode du

gogodisnji saradnik Williamsa, 

s tim sto je pravio ,,pauzu" u toj 

saradnji u periodu od 1995. do 

2002, kada je bio prvi trener 

Univerziteta Tulsa i Florida 

State. Bas kao i Holladay, i 

on ima zaduzenja u obuci 

igraca (rad na treningu), 

tokom utakmice i u re

g rutovanju, sto mu je i 

specijalnost, jer je ve6 

godinama medu naju

spesnijim regruterima u Ame

rici. 

Strucni stab ima jos dva cla

na, CB McGratha i Jeroda Haa

sa, bivse igrace Kanzasa, i mladi-

6e kojima je, eto, posao na Kanza

su, odnosno Severnoj Karolini, po

cetak karijere. Obojica imaju zadu

zenja vezana za skauting, administra

ciju i rad sa igracima. Njihov trud, rad i 

znanje se postuju, ali je cinjenica da 

. su na pocetku karijera, cega su vrlo 

svesni, bas kao i prilike koja im se 

ukazala. 

RADNI DAN ... 

Pocinje nesto pre 9 casova, ali 

gotovo svaki dan, svi treneri, 

kao i administrativci, dolaze ra

nije na posao i pocinju sa svo

jim dnevnim aktivnostima. U 

zavisnosti od obaveza, sasta-

nak strucnog stab a je izmedu 10 i 11 casova, na kojem 

Williams iznosi plan treninga. Kako treneri ve6 godina

ma saraduju, sastanak je relativno kratak, krajnje rutin

ski, i nije obaveza, odnosno, cesto se desava da je do

voljno pogledati plan treninga na papiru, a da se sve 

ve6 zna - intenzitet, trajanje, nacin sprovodenja. Jed

nostavno, kada neko pobeduje u 80 odsto svojih utak-

mica, i to traje ve6 26 godina, a prati iskustvo 

i znanje coveka koji je pobedivao skoro 40 

godina, onda nema nikakve potrebe da 

se nesto bezrazlozno menja, tek da bi 

bilo promena. Sistem rada i treninga, 

koji donosi uspehe, se prati i nadogra

duje. Holladay je vise puta rekao da je 

Williams taj koji je ,,tvrd orah" kada se 

prica o promenama filozofije, bilo na

pada, bilo odbrane, 

dok je sebe ocenio 

kao nekog ko se 

trudi da progura 

nove ideje. 

Vreme od 12 do 

13.30 je uvek rezervi

sano za fizicke aktiv

nosti. Neverovatno je 

koliko vode racuna o svome 

zdravlju, kondiciji, i svakodnevnim fi

zickim aktivnostima (od brzog hoda

nja, teretane, do igre na dva kosa). 

U zavisnosti od toga da Ii 6e se ra

diti i na fi7ickoj prlpreml ill ne, tr nln1I 

poclnju oko 1 .oo ll (I r ci 7 vrs v -

ju s n l vom do 14.00) I Im ju r 7llclto 

trajanje. NCAA Ima neverovatan broj 

pravila (mnoga od njih su za nas potpu

no nejasna i nelogicna) i dobar deo njih 

se odnosi na restrikciju vremena koje stu

denti-kosarkasi mogu da provedu na orga-

nizovanom treningu. Naime, tokom nedelje 

timovi smeju maksimalno da potrose 20 sati na svo

je organizovane aktivnosti, u sta spadaju utakmice, 

treninzi, rad u teretani i timski sastanci. Kada se od

bije utakmica (koja odnosi tri sata), u NCAA se moze 

raditi 17 sati nedeljno, s tim sto jedan dan u sedmici 

(najces6e je to nedelja) mora biti potpuno slobodan. 

U skladu s tim, treninzi se i planiraju, njihovo trajanje i 

intenzitet. 

Pocetne nedelje kampa su uvek posvecene uvodenju 

novih igraca � sistem. Kako ove godine imaju tek dvoji

cu novajlija, taj uvod je relativno brzo ,,prosao", ali sam 

ipak imao utisak da je sve u odredenoj meri ,,sporo", ba

rem kada su u pitanju ,,novosti" u treningu. Na svoje pi

tanje dobio sam odgovor da uvek pocinju nesto sporije, 

sa dosta ponavljanja u okviru osnovnih vezbi odbrane i 

napada, a kako se priblizava pocetak takmicenja (po

slednja trecina novembra) kolicina novih informacija 

se umnogome povecava, bas kao i periodi rada na 

kolektivnoj taktici. 





Sta zeli Roy Williams da njegovi igraci prikazuju na te
renu, kakvu kosarku zeli da igraju? Odgovor je jednosta
van - puno kontranapada, kako bi se postizali laki poeni, 
nesebicna igra i dobra selekcija suta, uporna i tvrda od
brana covek-na-coveka. I iznad svega, njegovi timovi mo
raju da igraju pametno. Upravo sve ono na cemu se i za
sniva filozofija Dean Smitha, trenera za koga su vezani svi 
uspesi ove skole (on voli da kaze, i neuspesi), koji je, iako 
zvanicno u penziji, i te kako prisutan u kosarci UNC i vrlo 
aktivan (osim kada je van Chapel Hill-a, a najcesci je 
uzrok tome pasija prema golfu). 

Odbrana je nesto na cemu se insistira i tu nema pu
no odstupanja. Postuje se sistem, u kojem svi imaju ista 

prava i obaveze, bez obzira na godine provedene sa 
Williamsom. Od starijih se trazi da u svakom momentu 
budu primer, i na njihove se greske vise reaguje, nego 
na greske mladih. lgrac Severne Karoline mora da igra 
agresivnu odbranu, u stavu, spreman i sa idejom da je 
njegova pomo6 uvek potrebna njegovim saigracima, 
bez obzira na deo terena i bez obzira sta se desava to
kom utakmice (treninga). lnsistira se na kolektivnom 
duhu, pocev od osnovnih postavki sistema, pa sve do 
verbalne saradnje, na kojoj se takode dosta insistira. 

Osnovno ofanzivno opredeljenje je kontranapad, u 
svakoj priiici, ukljucujuci i prilike posle primljenih poena. 
lgracima se stvaraju navike brzog kretanja i donosenja 
odluka i ostvarivanja saradnje tokom tih kretanja. Naro
cito se insistira na istrcavanju visokih igraca, koji umno
gome odreduju nacin igre u napadu i svojevrstan su pe
cat filozofije Roya Williamsa (koji izmedu visine i brzine, 
radije bira ovu drugu karakteristiku). 

Osnova pozicione igre je tzv. Free lance game, 
svojevrsna slobodna igra, s pravilima kretanja i dosta 
slobode koja se daje igracima. Kao i svaka druga 
kretnja, i ova je zasnovana na Williamsovoj filozofiji 
da, pre svega, iskreira priliku za postizanje poena is
pod samog kosa, zatim iz prodora, da bi se sut spo
lja koristio kao ,, iznudena" opcija, odnq,.sn9 resE;lniJ 

. .. -· - .. ,� 

problema nastalih igrom odbrane u sprecavanju poe
na iz reketa. 

Kako vole da kazu, na UNC su posebno ponosni na 
vreme (a ve6 sam objasnio zasto je svaki minut drago
cen) koje odvajaju za rad na sutu svojlh lgraca (poce
tak svakog treninga, i tokom kolektivnih vezbi, najce
sce tokom rada po grupama). S tim je u vezi I jedna 
specificnost - igraci na treningu, tokom rada na sutu (i 
tokom ostatka treninga, a vezano za sut) slusaju samo 
Holladaya, koji ima ulogu GLASA, odnosno jedinog 
trenera cija se uputstva prate. lgraci uce da slusaju 
samo jedan ,, glas", dok svi ostali treneri preko 
Holladaya daju uputstva i savete. Ovo pravilo je uspo

stavio Smith, kako bi iz
begao mesanje informa
cija kod igraca. 

Ono na cemu treba 
da budemo jako zahvalni 
je vreme koje su treneri 
Severne Karoline odvojili 
za sastanke s nama, na 
kojima su pokusali da 
priblize svoj sistem igre i 
svoju kosarkasku filozofi
ju, da odgovore na nasa 
pitanja (ma kakva ona bi
la, i u ma kolikom broju), 
ali i da postave pitanja, 
pokazuju6i na taj nacin 
koliko cene nasu kosar
ku, igrace i trenere. Ono 
C g SU bill sv ni je ci
nj nlc d bl grupu koju 

salje Udrufanje kosarkaskih trenera SCG sigurno pri
mio svaki drug! program u Americi, ali je cinjenica da 
smo se mi odlucili bas za Severnu Karolinu. Anegdota 
vezana upravo za ovu cinjenicu je nas prvi susret sa 
Holladayem. Na tom sastanku nam je vec posle neko
liko_ minuta ponudeno da tokom naseg boravka na 
Chapel Hill-u obidemo i neke druge skole (izuzetno su 
blizu Duke, NC State, Wake Forest), sto smo bez raz
misljanja odbili, s recima da znamo gde smo i zasto 
smo dosli. 

lznad svega je bio razgovor sa Dean Smithom, cove
kom koji je promenio kosarku (That's what eksperimen
tation is all about, to see what's good for basketball). Ne
sebicno nam je ponudio da odaberemo temu o kojoj bi
smo razgovarali, a onda je s posebnom jednostavnoscu 
pricao o ,,velikoj kosarci", bas kao covek koji na sve to 
gleda ,,sa vrha brda". Spreman i za pitanja i za polemi
ku, bas kao i druga ziva legenda, njegov dugogodisnji 
pomo6nik Bill Guthridge, i sam veliki kosarkaski um, ko
ji je veliki deo svoje trenerske karijere ve7ao za Smitha i 
njihovo prijateljstvo. 

Put na koji sam krenuo sa idejom da ,,opljackam" sve 
sto se da ,,ukrasti" je vise nego uspeo. lskustvo za celu 
karijeru, za celi zivot. 

0 kosarci, o detaljima, bice vremena da se prica. 



Napad u kosarci 

Of anzivni koncepti koji 
proizlaze iz igre 1 na 1 

Trener Rodrigez je GLAVNI TRENER spanske seniorske zenske nacionalne reprezentacije. 
On je licno zasluzan sto su njegovi timovi, u jakoj konkurenciji, osvajali evropska odlicja kao 
sto su dve BRONZANE MEDALJE na evropskim sampionatima u organizaciji FIBA za seniorke 
i to 2001. i 2003. godine. Bio je trener CELTA SIMEON kluba, koji je 1999. godine 
osvojio prvenstvo SPANIJE 

ovom clanku zeleo bih da ilustrujem (ilu

strativno prikazem) izvesne koncepte 

bazicnih kretnji koje tim treba da isprati 

kada je jedan od igraca odlucio da po

entira (postigne pogodak) prodorom na 

kos (napadaju6i kos). 

Zapocinju6i ovaj prikaz s tri kljucne pocetne pozicije 

za napad (centralne, bocne, i pozicije nisko postc1vlje

nog centra), ja 6u proanalizirati kretanje (cirkulaciju) 

ostalih igaca napada (njih 4) - koji imaju funkciju (zada

tak) da olaksaju (omogu6e) postizanje pogotka sa sto 
manje otpora od strane odbrane, sto je, uostalom i su

stinski cilj svakog organizovanog, dobro pripremljenog i 
tacno usmerenog napada. lmaju6i u vidu par, gore na

vedenih, cinjenica, neophodno je da u svojoj svesti drzi

mo nekoliko bazicnih koncepata: 
1. lgraci moraju da se kre6u i popune upraznjen pro

stor (nepopunjene, tj. ciste pozicije) - slobodne

pozicije!

2. lgraci svojim kretanjem moraju da ,, izbore" tj.

obezbede sprovodenje vise od jedne napadacke
opcije iz unapred dogovorenog koncepta.

3. Svaki napadac mora da se kre6e na odgovaraju6i

nacin primenjuju6i svoju celokupnu tehniku kreta

nja u zavisnosti od reakcija odbrambenog igraca
koji je direktno zaduzen za njega.

4. Napadac moze i mora da zna da utrci iza leda od

brane

5. Sa vrha reketa - iz centralne pozicije napadac moze

utrcati ispred odbrambenog koji ga direktno drzi.

6. On moze da se demarkira (sto je ujedno primarni

cilj svakog napada tj. da ima dovoljan broj slobod

nih igraca za prijem i dalju distribuciju lopte).

7. Kada napadac sa loptom uoci da ga direktan cuvar

ne drzi propisno tj. postavljaju6i se direktno na lini

ju prodora, on uvek mora snazno da napadne kos.

8. Ako napadaca u posedu lopte drzi odbrambeni

daleko i ,,labavo" iii je zakasnio da mu pravovre

meno agresivno pride u momentu prijema lopte, a

on u toj situaciji nema uslova da krene na ulaz iii

prosledi pas, a nalazi se u zoni suta, obavezno iz

vodi sut i ide na ofanzivni skok.

1 NA 1 SA CENTRALNE 

SPOLJNE POZICIJE 

Ako igrac s loptom u prodoru krene prema kosu - na 

ulaz, sa primarnim ciljem da poentira (tj. postigne kos), 

ostatak ekipe mora da isprati ovu napadacku kretnju. Da 
bi se ovo u praksi i ostvarilo, neka od bazicnih pravila 

moraju se ispostovati, pa ih ovde taksativno navodim. 

- Krilni napadac prazni ako se nade (nalazi) na stra

ni lopte, tj. na strani akcije, odnosno na istoj strani oda

kle # 1 zapocinje sa prodorom na kos. U ovom slucaju, 

a prema dijagramu br. 1, to je igrac (napada #2 posta-



vljen na desnom krilu visoko). Ovaj napadac utrcava 
prema ceonoj liniji da bi ispraznio stranu i oslobodio 
(otvorio) manevarski prostor za # 1 u posedu lopte. Taj 
manevar 6e mu ujedno poboljsati uglove za potencijal
na dodavanja na spoljnu poziciju od strane # 1 u prodo
ru, ako se za to ukaze prilika, pa 6e #2 biti u stanju da 
neometano primi pas. 

- #4 i #5 se, takode, spustaju ka ceonoj liniji u trenutku
kada # 1 zapocinje sa svojim prvim driblingom u prodoru. 

- Drugo krilo, tj. #3, koji je upravo zapoceo sa trca
njem ka ceonoj liniji, kad zapazi na koju 6e stranu # 1 oti-
6i u svom prodoru (u zavisnosti od usmerenja odbram
benog), otrcava na centralnu poziciju - tj. vrh kapice, ta
ko da moze ujedno kreirati, odnosno svojom kretnjom 
otvoriti slobodan prostpr, zadrzavaju6i tzv. ,,spred spej
sing" - tj. ravnotezu rasporeda napadaca u odnosu na 
polozaj odbrane (odbrambenih igraca) (prim. prev.), a 
takode moze posluziti kao covek koji prvi osigurava od
branu od eventualnog ranog kontranapada protivnika 
(prema dijagramu br. 1 ). 

- Protivnicka odbrana moze da reaguje na ovu inici
jalnu kretnju napadaca # 1 na nekoliko nacina. Mi 6emo 
zato u napadu nastaviti da se kre6emo u zavisnosti od 
toga koji 6e odbrambeni igrac sa strane pomo6i, iza6i 
na pomaganje kod prodora driblingom u sredinu od 
strane # 1. Saglasno tome, ovde imamo dve mogucnosti 
zbog toga sto se odbrambeni centar XS iii bek X2 pome
raju na gore, tj. od kosa i od lopte, a suprotno od linije 
prodora napadaca #1 (prema dijagramu 2 i 3) 

a) prva mogu6nost:
odbrambeni XS ide (iskace) na ,, rano pomaganje".

Ako je on istovremeno zaduzen za drzanje protivnickog 
centra (#5), kad izlade u susret # 1 u prodoru (a to cini da 
bi ga zaustavio na ulazu) napadac #5 (centar) je onda 
slobodan i u situaciji je da moze postaviti slepu blokadu 
na X4 iii moze umesto toga da zauzme (izbori) dobru po
ziciju u reketu za prijem pasa od X1 iii, kao tre6u opciju 
on moze da postavi blokadu na X2 koji se vra6a sa po
maganja. Napadac #4 posle blokade, otvara se tako sto 
odlazi spolja i zauzima dobru poziciju za prijem pasa od 
#1 i izvodenje suta s poluodstojanja. Na taj nacin, ovim 
sinhronizovanim kretanjima otvorili smo i kreirali dve mo
gu6e i realne linije dodavanja za # 1: prvo dubinski pas 
na #5 (tj. ,,unutrasnje dodavanje" na #5), a istovremeno 
(kao drugo) pas spolja na #4 - prema dijq_W��µ _b�},

b) druga mogu6nost:
odbrambeni X2 iskace na pomaganje. Ako X2 izade da

pomogne saigracu X1. Kod prodora # 1, #5 se penje ka 
laktu reketa i postavlja slepu (tj. lednu) blokadu za X2 tako 
da ovaj ne moze da se u pravoj liniji vrati na svog coveka 
posle pomaganja. Ovo se sve radi u trenutku kad je oci
gledno da Je # 1 i7 prodora odluco da doda pas bocno 
spolja na #2, 17van linije 3 poona prema dljagramu br. 3. 

Ako dva primi pas od # 1 posle uspesnog bloka od #5 
na X2, on ima dovoljno vremena da neometano izvede sut, 
iii moze da primora (natera) centra XS da se pomeri sa 
svoje donje unutrasnje pozicije i da izade i suprotstavi se 
spoljnom sutu (da izade i ometa spoljni sut). U tom sluca
ju, napadac #5 moze neometano da se spusti na poziciju 
niskog posta, da primi loptu od saigraca #2 i postigne lak 
(lagani), neometan kos iz zicera - prema dijagarmu br. 4. 

1 NA 1 KRETNJE SA BOCNE 
(KOSE) POZICIJE 

Ovo je prikaz jedne analize kosog prodora na kos sa 
krilne bocne (lateralne) pozicije u sredinu preko linije 
slobodnog bacanja. Kod ovog kosog prodora prioritetni 
cilj je da se osvoji centralna pozicija reketa (u reketu) i 
da time ostvarimo koliko god je mogu6e vise opcija z_a
postizanje pogotka (kosa) iz igre 1 na 1. Realna pretpo
stavka je da ima nekoliko kvalitetnih kretanja koja treba 
napadaci da izvrse u zavisnosti od rotacija u odbrani: 

• Posto je napadac # 1 krenuo snazno na ulaz, dva
razlicita pomaganja iz odbrane mogu proiste6i (proiza6i, 
primeniti, desiti se) sa ciljem da ga zaustave u prodoru, 
a to po instinktu i iskustvu napadaca moze dovesti do 
njihovih razicitih reakcija i nepredvidljivih kretnji u smislu 
,,kaznjavanja" gresaka odbrane. 

Ako na pomaganje izade X2, tada je post #4 onaj na
padac koji 6e da postavi blokadu u leda iii pod uglom na 
X2 da bi pomogao svom saigracu #2 da neometano pri
mi loptu bocno na desnom krilu i pripremi se za sut -
prema semi sa dijagrama 5 

• Ako je odbrambeni X4 izasao gore da spreci pro
dor, napadac #4 (krilni centar iii post) 6e se izboriti i za
uzeti poziciju u reketu iii moze pro6i i postaviti se iza X2 
da bi spontanim ,,slepim blokom" sprecio njegovo vra6a
nje na svog igraca - prema dijagramu br. 6. 



Kao dodatak ovim dvema mogucnostima, postoji i 

treca, a to je: kada se drugi krilni napadac nalazi na istoj 

strani napada gde je zapoceo (usledio) prodor od #1. 

Ako je napadac #3 na primer u daljem uglu (deep cor

ner) sa iste strane gde je usledio prodor, tada #3 mora 

da isprazni prostor pre prodora i to cini brzim pretrcava

njem uz ceonu liniju na suprotnu stranu - dijagram br. 7 

1 NA 1 KRETNJE S 

POZICIJE NISKOG CENTRA 

(NISKO POSTAVWENOG CENTRA)· 

Ako odlucimo da napadnemo kos s pozicije niskog 

centra, prtetpostavke za nase napadace su razlicite od 

onih iz prethodnih situacija. Kao prvo, moramo da doda

mo loptu na naseg centra #5 i omogucimo mu da odigra 

1 na 1 u prvoj fazi napada. 

Tek kada sa odredenih uvodnih pozicija, tj. dogovo

renog rasporeda zapocnemo napad i kretanje pravilo je 

da centar mora da dobije pravovremenu i upotrebljivu 

loptu - dijagram 8. 

Jednom kada nas centar #5 dobije posed lopte, on 

ce uvek forsirati igru 1 na 1, posebno ako njegovom cu

varu ne pomaze niko od saigraca u odbrani. Vrlo je va

zno ovde napomenuti da kad igra 1 na 1 nas centar bu

de strpljiv i da nikad ne zuri mnogo. Zatim, on mora da 

primeni najcelishodniju tehniku u datom trenutku i da ,,ci

ta" odbranu, imajuci uvek otvorenu rezervnu opciju sa

radnje sa svojim saigracima u kretanju iii utrcavanju pod 

kos sa suprotne strane od njegove akcije. 

Da bi sve ovo ostvarili i uspesno realizovali napad, i 

omogucili nasem centru prostor i tajming za igru 1 na 1, 

ostali napadaci moraju svojim kretanjem da ,,vezuju" 

svoje direktne cuvare i odvlace ih od pomaganja i stra

ne akcije i to protrcavajuci pored njih bilo ispred iii iza 

leda tzv. back door kretnjom iii da koriste ostale jake, 

kvalitetne i efikasne individualne napadacke kretnje bez 

lopte. 

A) SITUACIJA KADA
ODBRAMBENI X2 POMAZE 

Evo razloga: 

a) Ako napadac #4 (krilni centar iii visoko krilo) nije

izrazito dobar suter, tada ce bek #2 prvi utrcati iza X2. 

lstovremeno, on moze da iznenadi svog direktnog cu

vara naglim i iznenadnim utrcavanjem ispod #5. Tada 

ce #1 i #3 rotirati svoje pozicije u napadu u zavisnosti 

od kretanja odbrane i njihovih direktnih cuvara, a tako

de ce reagovati i na kretanje saigraca #2. Krilni centar 

#4 iii post ce kratko utrcati ka ceonoj liniji u zicer ispod 

X4 odbrane - eventualno ako mu ova to dozvoli (prema 

dijagramu br. 9). 

b) Ako je krilni napadac #4 dobar suter, tada se na

padac #2 spusta prema ceonoj liniji. Posle toga, #4 se 

pomera gore ka sredini reketa bocno, bilo na liniju slo

bodnog bacanja, gde se zaustavlja na kratko, iii izlazi 

cak nesto vise od linije 3 poena (vrha kapice). Za to 

vreme # 1 i #3 ostaju na svojim spoljnim pozicijama, ali 

se rasporeduju nesto sire da bi oslobodili prostor za 

ofanzivnu kretnju #4 (prema dijagramu br. 10) 



B) SITUACIJA KADA
ODBRAMBENIX1POMAZE 

a) Oba napadaca na strani #2 i #3 krecu se
(odlaze) ka uglovima, a #1 ce pokusati da svojim 
kretanjem veze i savlada (nadvlada) X1 i odvede 
ga suprotno od mesta akcije i eventualnog po
maganja (prema dijagramu br. 11) 

b) Ako je napadac #4 dobar suter, on ce se
kretati u dve iii tri faze: ka sredini reketa, pa on
da nagore prema liniji 3 poena (trazeci poziciju 
za prijem lopte i eventualni sut), iii ce tu opciju 
potraziti, tj. ,,izboriti" ranijim zaustavljanjem u re
ketu u ziceru, pa ako to ne uspe izaci ce cak iz
van linije za 3 poena - vrha· kapice trazeci istu 
opciju za neometan sut spolja. 

Saigraci #2 i #3 postavljeni na suprotnim stra
nama reketa, spustaju se prema uglovima, ka ceo
noj liniji, dok #1 popunjava ukoso, levu spoljnu po
ziciju u produzetku linije slobodnih bacanja (prema 
dijagarmu br. 12). 

C) SITUACIJA KADA X4
(KRILNI CENTAR) POMAZE 

a) Ako centar u odbrani X5 dobije pomoc do
krilnog centra X4 (bilo da mu drzi led a) iii sa njim 
izvrsi udvajanje na napadacu #5, postavljenom 
nisko na prvom skakackom mestu (a oboje su 
prethodno u odbrani bili postavljeni u reketu, 
pod kosem), u tom slucaju oni se pomeraju i re
aguju u zavisnosti od suterskih sposobnosti napadac
kog krilnog centra #4 i njegove efikasnosti s razlicitlh 
(odredenih) pozicija u reketu (dijagram br. 13). 

Ako je #4 los suter, on tada nastavlja da zadrzava 
poziciju centra postavljajuci se i dalje nisko tako da svo
jim kretanjem ,,razbija" kretnju odbrambenom igracu X3 
na taj nacin sto mu lednim (slepim) blokom onemoguca
va da se uspesno i brzo vrati sa pomaganja nazad u re
ket na svog coveka za koga je direktno zaduzen na su
protnoj strani od lopte. 

Ako je X3 u stanju da izbegne ovu zamku i uspesno 
zauzme svoju odbrambenu poziciju tada #4 pravi blok 
u leda na X3 da bi omogucio svom saigracu, centru #5
da doda tzv. ,,meki lob pas" na #3 koristeci pivot una
zad i menjajuci na taj nacin stranu akcije. lstovremeno,
napadac # 1 prati celu kretnju i odlazi - tj. povlaci se ka
centru igralista (terena) i zadrzava tu poziciju da bi osi
gurao odbranu od eventualnog kontranapada.

b) Ako je napadac #4 dobar suter, on se posta
vlja nesto vise, ka centralnoj poziciji u napadu, od
nosno isturenije - izvan linije za 3 poena u zavisno
sti od njegovih individualnih suterskih sposobnosti, 
dok drugi saigraci #1, #2 i #3 moraju da nastave sa 
svojim kretanjem ali tako da isprate situaciju u od
brani i rasire odbrambene igrace otvarajuci nove 
manevarske prostore, onemogucavaju�) -!� 5s?.r:�f?-

vajuci) istovremeno da pomafo u sredlni pod pret
njom spoljnog suta I dubinskog pasa na #5 (prema 
dijagramu br. 14). 

D) REZIME I KUMULATIVNA ANALIZA
KONCEPTA OVOG INDIVIDUALNOG NAPADA 

NB1. Kljucna stvar u celokupnoj situaciji je da se op
tereti odbrana s jednim pravovremenim i agresivnim po
stavljanjem centra nisko u reketu blize kosu. 

NB2. Sa opasnim spoljnim suterima, siroko postavlje
nim, razvuci odbranu od pomaganja 

NB3. Unutrasnjim i spoljnim blokadama razbiti ofan
zivne kretnje i povratne kretnje odbrambenih igraca kod 
pomaganja i udvajanja 

- ofanzivne kretnje podrazumevaju da igraci odbra
ne, agresivno prilaze i iskakanjem agresivno preu
zimaju, pokrivaju u rotaciji i sl., a ne cekaju da bu
du napadnuti (prim. prev. )

NB4. Koristiti krilnog centra #4 kao dfokera i najve
cu opasnost po kos ako je on dobar realizator sa viso
kim procentom sa bliskog odstojanja iii u miss-match 
situacijama 

NB5. Obezbediti tajming kolektivnih i grupnih napa
dackih kretnji i celokupnog koncepta igre u napadu s 
pozicija dominantne igre 1 na 1 i to: 





- Sa pravovremenim utrcavanjem u opasne pozicije
po prodor i sut sinhronizovano prate6i kretanje i di
stribuciju lopte

- Kaznjavati sve greske, kasnjenja u rotaciji i propu
ste u agresivnom prilasku odbrane

- Koristiti selekciju dodavanja za uposljavanje naj
bolje postavljenih igraca u odnosu na kos, odbra
nu i individualne kvalitete napadaca po kriteriju
mu prioriteta pozicije i najboljeg resenja u datom
trenutku

- ·Koristiti sve raspolozive napadacke tehnike kreta
nja i kombinacije saradnje 2 i 3 igraca kao sto su:
demarkiranje, navodenje na blokadu, back door
utrcavanje, dupli blok, pick and roll, pick-roll and
pin i sl, odnosno primeniti tehniku tzv. jake igre u
napadu

- Komplikovane situacije resavati sto jednostavnije,
tj. prodorom, sutem iz prodora, skok sutem iii isko
ristiti iznenadni dubinski pas na centra #5

- Koristiti tzv. situaciju: ,,jedan pas plus", odnosno
kad odbrana odreaguje prona61 onaj neodbr njlv
pas iii asistenciju na najbolje postavl]enog napada
ca u blizini kosa tj. u zicer situaciji!

ZAKWUCCI I UPUTSTVA ZA !GRACE 

OD STRANE TRENERA 

Svaka ofanzivna kretnja napadaca moze i mora biti jed
nostavno i efikasno izvrsena prate6i koncepciju opisanu u 
ovom clanku, a trebalo bi da se ispostuju slede6i principi: 

1) lgraci napada moraju svojim kvalitetnim kretanji
ma da oslobode prostor,e i tako primoraju odbrambe
ne igrace na strani pomo6i da ostanu razdvojeni jedan 
od drugog tako daleko, da pomaganje i vra6anje na 
svog coveka bude znatno otezano na relaciji prostor -
vreme 

2) Veoma je vazno kretati se kada se i lopta kre6e jer
se menjaju linije i uglovi dodavanja 

3) Vazno je da se napadaci postavljaju na linijama
pomoci odbrambenih igraca jer radeci to, spontano ce
mo ostvariti mnoge prednosti nad odbranom, narocito u 
situaciji kada idemo na ofanzivni skok a vesto i brzo iz
vrsimo zagradivanje odbrane (jedan trenutak pre reakci
je odbrane - zauzimanje unutrasnje pozicije)·.:-: _, _.: :JS 

4) Uvek imajte na umu cinjenicu 
da je najbolja ofanzivna (napadacka) 
akcija ona koja iznenadi odbrambe
nog igraca! 

5) Kada ste vec deo napada i na
padacke filozofije vaseg trenera, 
uvek se setite da pratite sve ulaze i 
utrcavanja sa neopterecene strane 
(suprotno od strane akcije i lopte), 
sto ce saglasno omoguciti da se kre
ira jos jedna opcija (mogucnost) za 
zavsni pas posle kojeg je postizanje 
kosa neminovno i neodbranjivo 

6) Princip: read and react, vazno je da svaki na
padac bude u stanju da procita dve iii tri napadacke 
akcije koje spontano proizadu, mimo bazicnog kon
cepta, iz same postavljene igre i time kazne greske 
odbrane lakim pogotkom - (razbijanje sablona -
prim. prev.) 

7) Kada se ovi principi isprate mozemo primeniti bilo
koji iii svaki organizovani napad koji zazelimo 

Preveo i pripremio 

Zoran M. Balji6 



Pripreme za BCB 2005 

Uz PeiiCa i Manjana na 

BCB 2005. i Rik Karlajsl G) va kosarkaska go

dina prote6i 6e u

znaku Evropskog

prvenstva u Beo

gradu. Tokom tra

janja sampionata, treneri 6e imati 

priliku da osim utakmica prate beo

gradsku kosarkasku kliniku, koja je 

prethodnih godina izrasla u jedan 

od najcenjenijih svetskih skupova. 

Uveliko su u toku pripreme za ovo

godisnji beogradski trenerski semi

nar i gotovo sve je poznato, iako 6e 

se odrzati tek od 20. do 22. septem

bra. Upravo zbog takvog pristupa I 

dugotrajnih priprema, beogradska 

klinika je brzo dostigla najvisi mo

gu6i nivo. 

U proslom broju casopisa ,,Tre

ner" saopstili smo da su Pesi6 i Ma

njano potvrdili uces6e. Tokom fe

bruara izvrsni direktor BCB-a Milan 

Opa6i6 boravio je u Sjedinjenim 

Americkim Drzavama u potrazi za 

predavatem iz NBA lige. Tom prili

kom on je kontaktirao sa Kim Bohu

ni iz NBA odeljenja za medunarod

ne odnose, kao i sa Greg Popovi-

6em koji se licno zalozio da na na

rednom seminaru obezbedi uces6e 

Saradnja 
Sa organizatorima EP 2005. 
obavljen je sastanak na kojem 
je dogovoreno o angazovanju 
16 mladih trenera tokom traja
nja �ampionata. Oni bi, pre 
svega, trebalo da dobro poznaju engleski jezik i 
bill bl rasporedenl uz reprezentacije koje uee
stvuju. Ovo je prilika za sve mlade trenere-vo
lontere da se odmah jave Udruzenju oko anga
zovanja na Evropskom prvenstvu, tokom kojeg 
ce imati priliku da prate treninge reprezentacija 
i da se na taj naCin usavr�avaju. Za njih ce biti 
obezbedene akreditacije i sva moguca oprema. 

trenera lndijane (Rick Carlisle). Do sada nije bilo direkt

nih kontakata sa njim, ali je zato njegov direktor za raz

voj igraca Dzo Es potvrdio da Rick Carlisle pozitivno raz

mislja o uces6u, da 6e vrlo brzo napraviti spisak tema, ali 

je trenutno okupiran obavezama u NBA ligi. 

Ono sto moze da predstavlja problem je cinjenica da 

svi kampovi u NBA pocinju 1. oktobra, a da je termin na

se klinike od 20. do 22. septembra. Sigurno je da ne6e 

mo6i da se racuna na neke trenere iz NBA, kao i na je-



dan broj trenera koji rade u Evropi sa seniorskim sasta
vima, jer ce u to vreme biti na pripremama. To je svaka
ko hendikep, ali se organizatori BCB 2005. nadaju da ce 
okupiti trenere nizeg ranga kao i ljude iz nacionalnih sa
veza koji ce pratiti Evropsko prvenstvo. S tim u vezi oba
vljen je i sastanak sa direktorom preduzeca EP 2005, 
Predragom Bogosavljevim, kako se ne bi desilo da 
evropski sampionat ,,proguta" kliniku. Bilo je takvih slica
jeva predhodnih godina u drugim zemljama. lnace, bo
ravak Milana Opacica u Americi iskoris6en je za promo
ciju BCB 2005. On je imao brojne sastanke s predstavni
cima klubova: Lejkersa, Klipersa i Nju Dzersija kao i s na
sim igracima, koji nisu krili iznenadenje zbog nacina na 
koji se BCB 2005. priprema. 

Predvideno je da Rick Carlisle bude predavac sva tri 
dana. On je trener koji forsira napad, a jedno predavanje 
bilo bi o igri njegovog tima - lndijane, ove sezone. Tako
de on bi trebalo da govori o razvoju individualne napa
dacke tehnike. Svi dobro znamo da je Rick Carlisle svo
jevremeno bio trener Drazenu Petrovicu i da je I sam 
Drazen isticao da je kod njega najvise indivldualno na
predovao i postao jedan od najboljih sutera NBA lige. 
Jedna od tema bila bi razvoj i unapredenje suta sa svih 
pozicija, jer je to aktuelni problem u nasoj kosarci. 

Trener rimske Lotomatike i poslednji osvajac svet
skog prvenstva - Svetislav Pesic imace dve teme: ,,Kon
cept timske individualne odbrane" (kako se izgraduje 
timska odbrana u zavisnosti od individualnih kvaliteta 
igraca). Druga Pesiceva tema bice ,,Tranzicija u napa
du", koja ce obuhvatiti i kontranapad i sekundarni na
pad. 

Ucesnici seminara upoznace i proslavljenog argen
tinskog strucnjaka Rubena Manjana - selektora olimpij
skog sampiona i aktuelnog trenera Varezea. On ce kao i 

,� ' 
----

,, Jlsirti'Cna J- '�. a 

Pesic predstaviti dve teme. Svima je poznat njegov flex 
napad koji igra sa reprezentacijom Argentine. On ga ko
risti i sada u Varezeu. Greg Popovic je dao veoma pozi
tivno misljenje kada je rec o tom napadu, a sigurno naj
vece priznanje za Manjana znaci cinjenica da se neki 
delovi njegovog napada upotrebljavaju i u igri San Anto
nija i to specijalno kada treba da se odigra nesto za Ar
gentinca 8inobilija. Manjano ce imati i temu iz odbrane. 
To ce biti jedna zonska odbrana, jos uvek se ne zna ko
ja, ali s obzirom na ceste transformacije zona tokom igre, 
pretpostavljamo da ce biti nesto u vezi s tim. 

Takozvani dopunski program seminara ove godine 
bice veoma interesantan. Profesor sa Vise kosarkaske 
skole Vladan Devedzic govorice o koriscenju savreme
nih informatickih sredstava u kosarci, kojih je sve vise. 

Bivsi kondicioni trener nase reprezentacije Sead Kr
dzali6 govorice o razvoju specificne snazne izdrzljivosti. 
Rec je o vrlo zanimljivoj temi koja trenutno dominira u sa
vremenoj kosarci. 

U sklopu priprema 7a ovogodisnji trenerski seminar 
obavljena je promocija u Saragosi tokom finalnog turnira 
spanskog kupa Kralja od 17. do 21. februara. Tom prili
kom brojni strucnjaci upoznati su sa desavanjima koja ce 
uslediti u Beogradu od 20. do 22. septembra. 

lnace, odluceno je da BCB 2005. ude u zvanicni pro
gram EP 2005, a tokom trajanja sampionata nase trener
sko udruzenje imace po jedan stand u hali ,,Pionir" i u 
,,Areni". 

Seminar ce biti obavezan za sve trenere - clanove 
Udruzenja, koji ce u iducoj sezoni voditi seniorske ekipe 
u muskoj i zenskoj konkurenciji. Kotizacija ce biti 4.000
dinara, a odmah po zavrsetku seminara trenerima ce bi
ti izdavane licence.

Slobodan Maleti6 

Studijsko usavrsavanje u SAD 2005. 

Na jesen u SAD dva trenera 
Boravak n• trenerske ekspedicije u SAD je Jedan 

od znafajnijih projekata koje Je Udn.denje pro!le godi

ne uspelo da ostvarl I to posle 27 godlna. Tokom skoro 

dva meseca boravka u San Antoniju I u Chapell Hlll-u, 

Sevema Karolina, petorica na§ih trenera: Jovica Arsi6, 

Nikola Lazlc, Aleksandar miki6, Stevan Karad�6 i Zo

ran Luk16 odgledali su vl§e od 120 sati treninga i odrta

li na desetine sastanaka sa clanovlma strucnih �a. 

od kojih su klj�i bill sa glavnim trenerima Gregom Po

povlcem I Roj ViliJamsom. 

Ove godlne odlu�no je da na§ treneri od 30. sep

tembra do 18. novembra borave u Dalasu (NBA liga) i 

Univerzltetu Memfis. U Dalasu su odu§evljeni zbog to

ga Jer smatraju da 6e blti pooastvovanl zbog dolaska 

trenera iz zemlje svetskih prvaka. Tarno 6e im doma6in 

blti Don Nelson. Po odlasku na univerzitet Memfis na§ 

treneri upozna6e se sa radom Dfona Kaliparija koji je tri 

godlne proveo u NBA llgi i vellkl je poznavalac rada s 

mladim ignroima 

Glavna vest je da 6e ove godine na studljsko usavr

§avanje u Ameriku 161 sarno dvojica trenera ProAlogodl

§nji boravak petorice n&Aih �jaka pokazao je da to

likl broj ljudi remeti koncentraciju na trenlnzima. Upu6e

na su pisma i Memfisu i Dalasu kako bl poslall �

plan priprema, a ovogodi§nji projekat za dvojlcu trenera

k� oko 20.000 dolara.

Samim tim §to 6e jedlnslvenu prlllku lmatl samo dvo

jica trenera, kriterijumi odred'rvanja bl6e znatno strofl. Je

dan od segmenata kojl 6e odluclvatl Je poznavanje en

gleskog jezika, uz Bnjenlcu da je � o veoma kvalitetnim 

trenerima kojl su perspektlvnl, all su se na nekl nacin ve6 

dokazali. Dvadesetak prljava je ve6 stiglo u Udn.denje, a 

svi zainteresovanl mogu J� uvek da se jave. Dvojica 

odabranlh bi6e poznata tokom maja. 



Kako sam osvojio Kup: Bosko 0oki6 - trener KK Refleks 

Specijalist·a za turnire 

0
ad god se zavrsi neko turnirsko takmice
nje u kojem ucestvuju i ekipe koje pred
vodi Bosko 0oki6, dileme nema, on je 
sagovornik za .. Trener". Bilo da je u pita
nju Jadranska liga iii nacionalni Kup, i 

laicima je jasno da iskusnom treneru odgovara turnirski 
sistem takmicenja, kada u par dana treba odigrati neko
liko utakmica i kada do izrazaja dolazi fizicka i psihicka 
priprema ekipe. Tako je bilo i nedavno u Vrscu, kada su 
redom .. padali" Vojvodina, Buducnost i najzad u finalu i 
Partizan. 

- Situacija pred finalni turnir bila je specificna - zapo
cinje svoju pricu 0oki6 na nase osnovno pitanje: Kako 
ste osvojili Kup? .. U toku januara skoro nikog nismo do
bili. Frimen se povredio, doslo je do nekog pada u ekipi, 
sto je i bilo ocekivano. Pred polazak u Vrsac moj rezon 
je bio samo jedan: da iz prikrajka, a ne kao favoriti, ce
kamo svoju sansu. Bilo je evidentno da dok smo delova
li iz drugog plana, tokom decembra recimo, sve smo po
bedivali: Dinamo, Zvezdu, Cibonu, Olimpiju, Aris. Ali ka
da su dosle utakmice u kojima se racunalo da smo bolji, 
mi vise nismo znali kako da pobedimo. Odgovarale su 
mi prognoze strucnjaka a i medija da su favoriti Hemo
farm, Zvezda, Partizan pa svi mi ostali. Drugo, nas niko 

iz kluba nije pritiskao: polufinale Kupa, ulazak u Super li
gu i to je to, pos�e - sta se uradi. lgracima sam objasnio 
da ako zele nesto da osvoje, najlakse ce im biti kroz tri 
utakmice u Kupu. U Jadranskoj su potrebne 33 utakmi
ce da postanes najbolji, u Ulebu negde 17-18, u nasoj li
gi najpre 14 pa zatim jos osam, dakle sve je to mnogo 
vise od tri. 

Rekao sam im da samo ta finala dizu rejting igraca i 
da je sasvim drugacije kada ih imas u svojoj biografiji. I 
sve je bilo po dogovoru, osim na prvoj utakmici protiv 
Vojvodine. Tu smo opet imali breme favorita jer se racu
na da su ekipe iz Jadranske lige bolje od nasih sto nije 
uvek tacno. Vojvodina je, recimo, sjajna ekipa. Vazno mi 
je bilo da se dokopamo kraja utakmice u egalu i onda je 
to kao sah. Uvukao se strah kod protivnika i znao sam da 
ih imamo iako nam je realizacija sa pozicije dva i zicera 
bila katastrofalna. U poslednjem napadu nisam isao na 
trojku. Ali oni su zacudo ostavili samog Rasica koji je 
ubacio za tri i dolazi tajm aut. Tu je sad ta zackoljica za 
trenere. Bilo je jos devet sekundi. Odlucio sam da se 
branimo. Rekao sam da sve igrace preuzimamo, nikako 
udvajanje, nikako napustanje svog igraca. Ovako, Pav
kovic je dobio loptu, usli su u .,pik" ali tu je vec bio Alek
sandrov, visok a brz. 

Pobednici iz drugog plana: Radost golobradih mladica KK Refleks posle osvajanja Kupa 



Pobedom Budu6nosti protiv 

glavnog favorita i doma6ina, put 

ka finalu se otvarao. Kako se tim 

priprema u ta tri-cetiri dana? 

- Odmah sam odlucio. I ako 
prodemo, vracamo se kuci. Po
gotovo sto sutradan, u petak ni
smo igrali. Moja procena bila je 
da je bolje da momci spavaju kod 
kuce, sa svojima, nego da budu 
u nekoj vrsti karantina u Vrscu,
gde je mnogo menadzera, a tre
ninzi se odrzavaju onda kada ih
organizator da itd. Ostali smo da
vidimo Hemofarm-Buducnost, jer
sutradan nismo igrali i kada je 
Buducnost pobedila pomislio
sam da nam se vrata polako
otvaraju. Na turnirima je trening
potpuno nevazan. Znaci, samo
taktika i motiv. To je jedino bitno.
Na sastanku sam prvo rekao
,,svaka cast", napravili smo plan i
ukazao sam na ono sto nije valja
lo kao i nao ono sto je bilo dobro.
lnsistirao sam na tome da ne kre
nemo tako lose kao protiv Vojvo
dine, sto se ipak desilo, nego da
bukvalno kidamo. Rekao sam
momcima da samo mnogo ne za
g lave u petak vece a da inace
sve rade kao i obicno. Otisli smo
u subotu u Vrsac i jos je bila zategnuta atmosfera, jer ne
mozes igrace da ubedis kako Buducnost ipak nije laksi
protivnik od Hemofarma usred Vrsca. Bili su stegnuti i
opet su lose otvorili utakmicu i islo je sve na Vranesa. Me
dutim, opet smo uz porno(:; trcanja uspeli to da anuliramo
a i pronasao sam visokog igraca, Radinovica, da se bori,
skace i odigrao je svoju ulogu. On je na toj drugoj utakmi
ci bio dobar iako je bio slab na prvoj i trecoj, Pantie je bio
odlican na kraju meca, Mile Ilic slabiji prve dve ali sjajan u
trecoj, Krstovic odlican protiv Minica u drugom poluvre
menu itd. Na pocetku drugog vidim da je sve u redu, ali
Rasi6 sutira 5-0 trojke i posle svakog pokusaja gleda u
mene i ja mu kazem sutni, on opet promasi ja kazem sut
ni, jer logika je da kad je dobar suter on ima vise sanse da
jednom pogodi iako mu ne ide nego neko ko je losiji suter
i koji bi tek usao umesto njega, nezagrejan. Tako je i bilo,
na 7 razlike on je pogodio i digao na 10 i tu je bio kraj. Slo
bodna bacanja smo sutirali fantasticno, negde oko 90% i
zavrsnicu kao sve druge smo igrali odlicno. Znaci bila je 
dobra fizicka i psihicka priprema.

I doslo se do finala i do Partizana kojeg Refleks ve6 

godinama ne moze da pobedi? 

- Posle polufinala igraci su se malo radovali, jer sam
im rekao kad se vratim sa konferencije za novinare - sla
vlje prestaje i okrecemo se finalu. Opet sam odlucio da 
idemo ku6i, cak nismo ni ostali da gledamo.f,B{ti�a_n��li§s 

jer crno-bele znamo dobro, a 
za Atlas bismo se snasli. 
Odvojili smo ekipu od cele te 
atmosfere I vec oko 22 casa 
bili smo u Lele7niku. Odlucio 
sam da ne treniramo u nede
lju. Videli smo se na skautin
gu, rucali i krenuli. Ponovio 
sam im sta je finale i kakva je 
to sansa za svakog od njih. 
Mene su tek kada sam osvo
jio Good year ligu poceli da 
uvazavaju iako sam 12 puta 
pre toga svoje ekipe uvodio u 
visi rang takmicenja, a to je 
neretko bilo teze nego titula u 
Jadranskoj. Tako je i igraci
ma sve sto su do tada uradili 
malo u odnosu na trijumf u 
Kupu. Straha nije bilo, jer i 
ako izgubimo niko ne6e za
meriti. To je i s takticke strane 
bila najteza utakmica, naji
skusniji trener je sa druge 
strane iako je tesko dobiti isti 
tim dva puta za 10 dana. Sa 
takticke strane bile su vazne 
dve stvari. Prvo, oni su ostali 
bez organizatora igre a Bakic 
je premlad. Znaci maksimalni 
pritisak na spoljnu liniju i dru
go, st In! prltls k na Mllojevi

ca pa neka da kollko da. Tu nam je i Atlas pomogao jer 
su zamorili Mlloja a zbog deficita igraca Dule nije mogao 
da ga odmara. Ima tu jos niz detalja ali ovo je osnovno. 
Krizni momenat je 6. minut kada je Bojan Popovic dobio 
tre6u licnu, medutim vec smo imali Rasica koji je sve to 
pokrio. Za Mileta llica sam odmah video da ima svoje ve
ce, Jorovi6 je gresio ali je ipak sutirao 5-3 trojke, Kris je 
bio odlican u odbarni i uzeo je super vaznu loptu u napa
du pri kraju, Majstorovi6 je odigrao veliki mec i bilo je 
jasno da imam dosta razigranih igraca. Jurili smo Parti
zan sve vreme, i najvaznije je kad uspes da prelomis rezl
tat u svoju korist. Takode, u jednom momentu smo igrali 
sa Majstorovi6em koji sutira trojke, Aleksandrov isto tako, 
Jorovi6, Popovic i Rasi6, sva petorica sutiraju za tri, po
celi smo da ubacujemo i to je bilo to. lmali smo koncen
taciju za penale i pokazali smo da smo zrela ekipa. 

Dobili ste i tehnicku. Da Ii treneri takve stvari nekada 

i namerno rade? 

- Kako da ne. Nekada to moze da preokrene tok
utakmice. Ovde su jedino nama dosudili tri sekunde i za
to sam reagovao ali ako se pogleda snimak meca to i je
ste delimicno uticalo na dalji tok. 

I sta sada? Zadovoljstvo postignutim iii rast apetita? 

- Momci moraju da shvate da su postigli nesto veliko
ali da svaka slava, posto nismo glumci ni pevaci, traje 
samo do sledece utakmice. Bozidar Manojlovi6



Permanentno usavrsavanje 2005. 

Ranko Zeravica 

Primenjene tehnike 

u modernoj koiarci
rage koleginice, kolege, srdacno vas po
zdravljam i zelim da ovu nasu akciju pri
hvatite kao neophodnu u ovom kriticnom 
trenutku nase kosarke u kojoj su rezultati 
proteklih godina bili veoma slabi i zabrinja

vaju6i a priliv novih igraca, formiranih, sve je manji i manji. 
Mi smo veoma mala zemlja i ne budemo Ii vodili o to

me racuna moze se desiti da izgubimo ono sto smo do 
sada imali i zbog toga smo se orijentisali na vas trenere 
jer jedino vi mozete u ovom trenutku kosarku iz krize da 
izvucete, menjaju6i svoj odnos prema treningu, svoju filo
zofiju i ostavljaju6i ovo sto je bilo devedesetih godina u 
zaborav poceti s jednim novim gledanjem na zahteve sa
vremene kosarke. Moram odmah da pocnem tako sto 6u 
vam re6i da sam veliki pristalica individualne tehnlke i in
dividualnih vrednosti igraca i uvek ih isticem i smatram ih 
znacajnim jer su daleko ispred svih ostalih faktora koji uti
cu na igru. Na individualnim vrednostima se bazira posle 
i taktika i sve ostale zamisli trenera. Kosarka je kolektivni 
sport, i neko moze da se pita zasto pominjem individual
ne vrednosti. Kosarka jeste sportska igra gde tim cini pet 
igraca, jasno je da rezultati zavise od njihove uigranosti i 
od njihove medusobne saradnje, medutim i druga kon
statacija je jos tacnija: ne postoji sportska igra gde su in
dividualne vrednosti igraca tako izrazene, tako znacajne 
kao u kosarci. lstcem da su individualne vrednosti igraca 
u kosarci tako vidljive da onaj koji prvi put dode na kosar
kasku utakmicu moze zakljuciti da sve zavisi od individu
alnih vrednosti igraca i one se lako zapaze iz poslednjeg
reda na tribinama, one su najvaznije na mnogim utakmi
cama u kojima igrac odlucuje.

lgraci danas sve vise i vise odlucuju i traze se igraci 
koji mogu da preokrenu rezultat. Traze se igraci koji ima
ju takve individualne vrednosti da garantuju veliki broj po
ena, da garantuju i na n9jjednostavniji nacin, put do po
bede. Te individualne vrednosti igraca u savremenoj ko
sarci sve vise dolaze do izrazaja. Ne znam koliko a veru
jem da mnogo pratite NBA ligu i imate mogu6nosti za to 
i mogli ste da se uverite da su individualne ispred svih 
ostalih vrednosti. Nasi dosadasnji rezultati koji su pravo 
svetsko cudo u jednom dugom nizu godina su uglavnom 
zavisili od visokih individualnih vrednosti igraca. Nema 
potrebe da nabrajam sve te nase zvezde, one su nasu 
kosarku proslavile i sto je najvaznije kao individualci do
bili su velika svetska priznanja i bili istaknuti pojedinci u 
svetskoj kosarci, priznati. Zelim da istaknem sta je to sto 

je te zvezde nase dovelo do tog najviseg svetskog nivoa, 
do svetskog kvaliteta jer od toga i mi treba da podemo u 
svom radu s mladima da bismo formirali takvog igraca. 
Prvo, to je bila talentovanost a to znaci selekcija, odgova
raju6a dobro smisljena selekcija u kojoj smo mi postigli 
najvise. Mogu o tome da svedocim jer sam u mnogim ze
mljama drzao predavanja, samo u Evropi u dvadeset i tri 
zemlje. Svedok sam da nijedna zemlja nije imala razrade
ne metode selekcije kao sto smo mi imali. 

Maksimalno smo postigli, doduse, sluzili smo se i ne
kim antisocijalnim sredstvima. Vi dobro znate da smo mi 
propagirali da kosarku ne moze da igra svako jer mi ne
mamo uslove za to. Mi smo siromasni i zbog toga sve mo
ramo da koncentrisemo na one izabrane, da ne rasipamo 
snage i sredstva na one koji nemaju uslova, prirodnih 
uslova, nadarenost da postanu dobri kosarkasi. To nije 
mnogo popularno, mogu da nas kritikuju zbog toga. Vra
ta treba da budu otvorena za svakoga, sad se mnogo vi
se njih bavi kosarkom, mnogo vise. Postoji puno skola ko
sarke jer je ogroman interes, mi ne mozemo taj interes da 
zaustavimo ali selekcijom mozemo i dalje da se bavimo i 
to selekcijom na bazi ranije postignutog a to ranije postig
nuto je bilo na osnovu razmatranja te teme na svim mo
gu6im seminarima koji su se odrzavali. Imam pismene 
dokaze mnogo godina unazad: jedina tema koja je bila 
prisutna bila je tema o selekciji. Dovodili smo sve mogu-
6e koji su mogli nesto da kazu: lekari, specijalisti sportske 
medicine, profesore fizickog vaspitanja, apsolutno sve 
one koji su se bavili decijim uzrastom i mogli o tome ne
sto da nam kazu. lz toga su proizisli mnogi zakljucci na 
osnovu kojih smo selektirali nase igrace i zbog toga su 
nasi igraci na svim medunarodnim takmicenjima delovali 
veoma talentovano. Govorili su da smo mi talentovana 
nacija, ne nismo talentovana nacija nego biramo najtalen
tovanije. Mnogo sam truda morao da ulozim da bih ospo
rio takvo misljenje da smo mi rodeni za kosarku. Nije tac
no, nismo mi posebni ni fizicki ni uzrastom, svuda ima 
dvometrasa, nismo mi ni mnogo visoki, ima mnogo visih 
od nas. Nemamo mi neku osnovu u fizickom vaspitanju 
dece u skolskom programu, drugi imaju mnogo toga vise 
ali smo selekcijom dolazili na svetska takmicenja na uvid 
svih u svetu sa najtalentovanijima jer smo ih odabrali. Mi 
smo jedina zemlja u kojoj je izasla knjiga o selekciji. Po
kojni profesor Aca Nikoli6 i pokojni dr Paranosic napisali 
su knjigu o selekciji, samo posedovanje takve knjige zna
ci da smo mi toj selekciji mnogo paznje posve6ivali i nor-



malno je da smo dobijali takve rezultate. Na osnovu tih re
zultata i na osnovu sadasnjih zahteva savremene kosar
ke treba da vrsimo selekciju velikog broja onih koji se ba
ve kosarkom i u najranijoj su mladosti i da ih posle toga 
na odgovarajuci nacin formiramo. Nase zvezde i nasi naj
bolji igraci posedovali su jedan izuzetni takmicarski ka
rakter, kada je bilo najteze nasi igraci su znali da dobiju 
utakmicu. Znali su da igraju najbolje u najtezim utakmica
ma, posedovali su izuzetan takmicarski karakter. Taj tak
micarski karakter mora da bude danas jos vise prisutan 
prilikom selekcije igraca i ne sme da bude zapostavljen. 
Danas se trazi da svaki igrac u ekipi poseduje taj takmi
carski karakter i izrazi svoju zelju za pobedom na najbor
beniji i najodgovorniji nacin. Tom takmicarskom karakte
ru se mora posvetiti velika paznja i ukoliko on nije na naj
visem nivou postoje sredstva da se on izgraduje, postoje 
vezbe, postoje reci, postoji nacin vaspitavanja tih igraca 
da se taj karakter uveca, taj takmicarski karakter da 
bismo dobili takmicare visokih kvaliteta. lgraci koje sam 
spomenuo a koji su bili nosioci tih nasih uspeha bili su vr
lo visoko, cenjeno sportski, vaspitani. To je jedan proces 
kojem se mora posvetiti velika paznja. Vi ste u situaciji da 
budete vaspitaci i to ne smete da zaboravite ni u jednom 
procesu treninga, ni u jednoj vezbi, ni u jednom delu tre
ninga. Sportsko vaspitanje treba da bude istaknuto. Reci 
cu jedan razlog a to je da je danas u sportu, u kvalitetnom 
sportu, delinkvencija prisutna, sve je vise delinkvenata. 
Sve vise svaki dan. U NBA ligi jedna knjiga, koja je dugo 
cekala da izade na svet, nabrojala je, imenovala devede
set i sest igraca koji su bili delinkventi. Svi su se trudili da 
ta knjiga ne izade na videlo. Ja sam bio upoznat sa sadr
zajem mnogo pre. Mnogo je delinkvenata. Ako pratite 
svetska zbivanja videcete stalno neke afere, prekrsaje, 
svega i svacega tu ima, da ne nabrajamo. To sportsko 
vaspitanje je danas neophodno, iz mnogo razloga, upra
vo iz ovih koje sam naveo a ima jos jedan kod nas: nase 
skolstvo prvenstveno je obrazovno a vrlo malo vaspitno. 
Ima zemalja gde je vaspitanje u prvom planu a obrazova
nje u drugom. Koci nas je drugaciji slucaj. Nasi decaci su 
dobro obrazovani a vaspitanju se ne poklanja velika pa
znja. Mozda je to nedostatak sportskog programa u skol
stvu jer kroz sportski program se mnogo lakse vaspitava
ju igraci, mladi igraci. U Americi je taj sportski program 
garantovan u skolama i kroz taj program je lako uticati na 
vaspitanje igraca (koliko uspeha postizu i u procentima o 
tome moze da se razgovara, verovatno su tamo uticaji na 
stvaranje nevaspitanih mnogo veci nego kod nas ali je ci
njenica da tom sportskom vaspitanju morate da posveti
te veliku paznju). Nevaspitan igrac ce kad tad zabrljati, 
prodati utakmicu, vaspitan igrac manje ce vam remetiti 
posao i manje ce vam smetati i manje ce praviti gluposti. 

I dalje, visoka individualna tehnika kod nasih igraca ko
je sam ja spomenuo, dovedena je do perfekcije, dodava
nja, finte, prevare i sut bili su daleko ispred svetskog pro
seka narocito finte, prevare. Takode, mogu da konstatu
jem da su danas slabiji i da im se nije posvetila odgovara
juca paznja i iznenadujuce smo bas u tome slabi, veoma 
slabi. Nasi mladi igraci, na juniorskom prve,rJs�yu_,E_vr?��·

kojem sam prisustvovao, bili su drugorazredni u odnosu 
na zahteve individualne tehnike u savremenoj kosarci. Na
rocito su bili slabi u dodavanju, u prevarama, ne postoje 
prevare, igraju po nekom sablonu. Prevare su jako vazne, 
to ne poseduju a sut im je toliko problematican da proce
nat suta umesto da se podize, opada. Gledao sam na TV 
utakmicu izmedu Olimpije i Cibone, da Ii se secate ko je 
tamo imao pedeset procenata sut. Kad za dva poena jed
na ekipa ne moze da napravi procenat pedeset odsto sta 
mozemo da ocekujemo. Cak i bolji su imali sut za tri poe
na nego ispod kosa za dva poena sto je apsurd.Nedosta
tak, koji nije prisutan samo levo i desno od nas nego i kod 
nas, je da decaci promasuju zicere, ne snalaze se, nema
ju repertoar dobrog suta, ocigledno sutu posvecuju malo 
paznje, ali jos ako u sut ubrajate slobodno bacanje onda 
se mozemo hvatati za glavu i pitati se kako je moguce da 
jedan ·igrac posle deset, petnaest godina provedenih u 
kosarci promasi slobodno bacanje, kako je moguce. Pre
sto neshvatljivo, a postoji objasnjenje. Prvo, ne trenira se 
dobro. Ako promasi slobodno bacanje, on mora da dode 
sutra i hiljade i hiljade da ubacuje. 

Nekad igrac nije smeo da izade na ulicu posle proma
senih slobodnih bacanja, bar se tako pricalo i verujem da 
je to tako, jer je to bilo sramota. Danas to ispada neka od
lika pod znakom navoda, vide da NBA igraci promasuju, 
aljkavo se odnose, ne poseduju odgovarajucu tehniku, 
odgovarajucu njihovim sposobnostima, saka, ruka, itd. i 
nedovoljno treninga, trener ne trazi mozda, ne kaze da je 
to jako vazna stvar i mi smo svedoci da su slobodna ba
canja razlog gubitka mnogih utakmica. Dalje, te nase igra
ce je karakterisala velika inteligencija u igri, ostroumnost, 
brzina misli, kreacija. Danas, svedoci ste kosarke od de
vedesetih godina, u kojoj je sablon bio ustanovljen kao put 
do pobede i gde je igracu ukinuta puna sloboda. Ukinuti 
igracu slobodu u kosarci je zlocin, svesti ga pod zahtev 
trenera, da igra samo ono sto trener trazi je zlocin. 

Zlocin prema talentovanom igracu, prema njegovim 
sposobnostima i ja to nikad nisam prihvatao i nikad necu 
prihvatati. Mene je jedan igrac opametio, jer i ja sam bio 
pod tim uticajem. On je bio igrac prve postave na Univer
zijadi u L. A., najvise je asistencija imao na Olimpijadi 
igrajuci zajedno sa Dzordanom, imao je petogodisnji 
ugovor sa New Jersey-em. Poceo je i zavrsio evropsku 
karijeru kod mene, u Kazerti. Tamo sam ja pokusavao da 
uvedem sablon, a on je mene pitao: treneru sta ovde 
igrac moze da uradi? Situacija se stalno menja u kosarci 
na terenu. I igrac treba da odgovori na situaciju, da rea
guje, pravovremeno i jos ispred toga da predvidi a on to 
sada ne radi, ne radi kao junior, jer trener misli da moze 
sve da predvidi a to nije istina. 

Postignuti su veliki uspesi i svi tvrde da su nosioci ta
kve igre bili nasi treneri i da su postigll uspeh i ja to ne 
osporavam. Ali, tome je dosao kraj, ti uspesi mogu da bu
du postignuti i bez takvog nacina igre. I mnogo smo se 
oko toga ubedivali, jedan od prvih koji je to radio je Boza 
Maljkovic, koji je izasao iz nase trenerske skole, beograd
ske, gde su igracki kvaliteti uvek bili stavljani u prvi plan, 
postigao je ogromne uspehe i sada je i Boza promenio 
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misljenje. On sada (kada gledate Real Madrid, vidite da 
igraci vise ne sede na klupi, oni stoje) nema tablu ispred 
sebe, nema potrebe igracu da crtate jer ako mu crtate to 
znaci da je tako glup i nista ne zna pa morate da mu na
crtate, da ne moze da razume ono sto mu vi kazete a vi 
sa njim ste godinama uigrani. On mora vasu svaku rec da 
razume, morate recima, retko kad morate da nacrtate, 
neku poslednju akciju, neko iznenadenje. Ako vi niste u 
stanju recima da objasnite sta mora da se uradi nego mo
rate da nacrtate. Sve je to u redu, ali sta nije u redu. Nije 
u redu, a to je ostalo od nasih trenera, zadrzalo se do da
nasnjeg dana, sto danas kada se sve promenilo u mno
gim zemljama, nasi treneri mladih kategorija i dalje upo
trebljavaju tablu, i dalje igracima postavljaju zahteve cvr
ste, svako ko malo istrci s nekom nedisciplinom, sa ne
kom idejom, kazne ga, udare ga po glavi i na taj nacin,
tako radeci, mi smo izgubili mnoge talente, mnogi igraci
nisu uspeli da se formiraju jer im je trener to onemogucio,
da ne kazem, zabranio. Normalno je i da su proizasli od
redeni rezultati. Pa tako i sada nemamo zapazenog igra
ca na juniorskom prvenstvu, pa nemamo zapazenog
igraca na sampionatima Evrope do dvadeset godina, ne
mamo zvezdu koja bi se negde istakla. Posebno je takav
nacin rada unistio igru plejmejkera, apsolutno je unistio,
doslo je dotle da smo mi, na juniorskom prvenstvu Evro
pe, u Saragosi, izgubili jako mnogo lopti na spoljnim do
davanjima. Nas igrac je hteo da doda perifernim dodava
njima postu, koji je izasao a odbrambeni igraci su znali da 
je to sablon i presecali brojne lopte. Mi smo bili ekipa ko
ja je u spoljnim dodavanjima izgubila najvise lopti, najvi
se su nam presekli lopti. To i statistika pokazuje, ali sva
ko je to mogao da primeti. Bili smo ekipa gde je samo je
dan igrac od dvanaest igraca dodavao centru. Ekipa ko
ja i talentovanog igraca, Nemanju Aleksandrova (dosll su
mnogi da ga gledaju) nije znala da snabde loptama. Nlje
bilo igraca koji 6e mu dodati loptu. On je postigao neki
prosek od sesnaest poena, sto je mnogo manje nego sto
on moze, ali bez asistencija, bez dobro dodatih lopti. la
ko se znalo da on igra jedan na jedan dobro, vrlo je visok,
nije dobijao lopte ako se postavi u poziciju blize kosu, jer
nije imao ko da mu doda, samo jedan igrac mu je doda
vao, taj nije mnogo igrao. Ostali nisu ni pomisljali na to.

Iii nisu umeli iii nisu videli iii nisu hteli, iii im trener nije 
rekao a ja sam cuo da im je rekao, i te kako im je govorio, 
glasno, medutim lopte centru nisu dodavane. Koliko je 
osiromasilo to dodavanje i sve te stvari vidi se iz primera 
o kojem sam govorio. Ovo sto sam sad izneo, moram da 
naglasim da uglavnom zavisi od trenera, treneri su ti koji
su nastojali u tome. I treneri koji su trenirali selekcije, ja pr
vi kazem, maksimalno su ucinili, onoliko koliko su mogli. 
Nisam zapazio da su greske pravili i jedan idrugi, napro
tiv slusao sam ih, dobro su govorili, ali realizacija je bila 
ocajna, znaci krivica je mnogo dalje, ja mislim od samih 
pocetaka, od desete, jedanaeste godine, vec tu se gresi 
u radu sa mladima. Mislim da je ovo bilo neophodno da 
vam iznesem da bih vas uverio da u nasim uslovima i u
nasim potrebama ne mozemo ovako da nastavimo. Zasto 
je sve tako bilo ja cu jos jedanput da kazerrn_p�o_rn�.

Mnogo se, moje mlade kolege, prihvata moda a to nije do
bro. To je ono prvo protiv cega smo se stalno borili, kada 
smo skolovali trenere, kada smo im govorili da ne kopira
ju. Trener ne maze da kopira, on je kreator. 

On mora da razmislja, da se prlprema, da kreira ono 
sto je njemu, njegovom tlmu, njegovom zadatku potreb
no a bazirano je na sposobnostima njegovih igraca. A 
sposobnosti svakog igraca su drugacije. Ono sto za jed
nog igraca daje dobar rezultat, drugom koci razvoj. Pre
ma svakom igracu trener mora da se prilagodi. I da pla
nira, programira rad, i da, slobodno se maze reci, kreira 
svoj posao. Druga stvar koja nas je dovela do toga je 
prevelika zelja da se trener istakne na utakmici. Da on 
nesto radi, da crta, ima pomocnike itd. Prevelika je zelja 
da se trener postavi ispred igraca. Trebalo bi dozvoliti 
da se igraci iskazu, verujte. Trener jeste vazan, ne ka
zem da ne treba da bude vazan, ali da se toliko istice 
bas nije potrebno. Ja znam i jednu drugu cinjenicu, ne 
postoji novinar iii neko u publici, koji 6e kad vidi jedan iz
vanredan potez igraca u igri kazati: vidi kako ga je trener 
naucio. A kad se odigra jedna jedina kombinacija e on
da 6e neko da kaze: vidi sta je trener uradio, odigrala se 
kombinacija, postignut je kos itd. Pre mnogo godina, de
vedesetih godina, ja sam molio moje kolege da statistic
ki utvrde koliko jedna kombinacija donosi poena, kakav 
rezultat donosi i svaka sablonska igra nije donosila poe
na koliko su donosili pojedinci. Probajte i sada, igrac ne 
sme da sutira posle pet, sest, sedam sekundi a u  dobroj 
je poziciji. A posle se takva pozicija vise ni ne stvori pa 
sutiraju iz losih pozicija. lgra po sablonu ne maze da bu
de brza, ne maze da bude brza u izvodljivosti tehnickoj, 
pogotovo ne maze da bude prevara, ne moze da bude 
u misli brza. I to do7voljava odbranl da predvidi takvu ak
clju I da je sprecl. Tri poena su ucinila da se dosta suti
ra iz neizgradenih pozicija, malo se vise zapostavilo pra
vilo da se igra ispod kosa, jer je to najbolja pozicija, sa
da se vise sutira iz daleka, nego ispod kosa. A najbolji
procenat je ispod kosa. Sada se vec razmislja da se uki
nu tri poena, jer su delom upropastila igru. Dovela su do
toga (gledao sam utakmice) da se sutiralo iz daleka po 
·trideset i osam puta, a pod kosem oko dvadesetak puta.
Najlakse je sutnuti. Ima nasih dobrih igraca, koji su mo
gli da sutiraju odakle god su hteli, kojima ne treba ni blo
kada ni nista, to je najlaksi nacin. A doci pod kos, izgra
diti jednu brzu akciju, iznenaditi protivnika e to je vec
umece. Kod tih nasih juniora o kojima sam vam govorio
jos neke stvari su se pokazale kao lose, kao prvo re7ul
tati. A drugo i analize tih nasih mladih igraca u odnosu
na druge ukazivale su nam da nismo na nivou na kojem
smo bili ranije, da delujemo, kako bih ja to rekao, drugo
razredno. Doduse, moj kriterijum je jako visok. I imam vi
soke zahteve i gledajuci kroz te zahl ve, jasno je da 6u
da ih i kritikujem, ali i nasa kosarka ima visoke zahteve
pa mislim da nisam u zabludl, ne samo zato sto imam vi
soke zahteve, nego 7bog toga sto to trazi svetska kosar
ka i sto to maze nasa kosarka i mogla je. Dalje, iz tih ana
liza proizisli su jasni zakljucci, ne samo moji nego i mojih
kolega i onih koji su te reprezentacije vodili i onih koji su



ih gledali. Odmah da vam kazem da je nasih trenera na 
juniorskom prvenstvu u Saragosi, bilo skoro najvise. Na
zalost, ne onih koji rade u nasoj zemlji, nego u inostran
stvu. Gotovo svi su bili prisutni, treneri reprezentacija, 
bio je Tanjevi6, itd, tako da smo mogli dosta i da razgo
varamo. I dosli smo do nekih zakljucaka koje 6u vam ja 
izneti. Jasno je da smo tehnicki slabi i sad opet kazem da 
su nam dodavanje, prevara i sut vidno slabiji od najboljih 
ekipa i od najboljih pojedinaca. Dalje, nase obe repre
zentacije su bile veoma spore u akciji, u igri. Akcija je bi
la spora, predvidljiva, lako uocljiva, najsporije su delovali 
nasi igraci. To se vise odnosi na juniore nego na mlade 
igrace, jer Karadzi6 im je zaista govorio: daj, idi, trci, me
dutim uzalud je to bilo oni taj kontranapad nisu bas mogli 
da sprovedu, nisu navikli na trcanje. Neefikasni su, slab 
im je sut, sut ispod kosa pogotovo, promasuju se ziceri, 
iako imaju visinsku prednost ne znaju da je iskoriste, iako 
su nekad snazniji od svog protivnika, postave se dobro 
ali ne realizuju dobro jedan na jedan, cak ni ne igraju je
dan na jedan. Dalje, sto je najzalosnije pokazali su se kao 
vrlo slabi takmicari, da je ponekad nama koji smo tamo 
bili, prosto bilo nezgodno, da ne kazem sramotno jer ni
su imali takmicarskog karaktera, nisu se borili odgovara
ju6e, svi ostali su bili od nas borbeniji. Francuzi, ltalijani, 
ubedljivo borbeniji. Kaci bi se neka klasifikacija pravila oni 
bi bili na prva dva mesta lako ne mogu za druge da ka
zem da i drugi (Turcie, �panci) nisu borbeni. Mi bismo bi
Ii negde dole ispod desetog mesta. Tolika je bila vidljiva 
razlika u takmicarskom odnosu nasih igraca prema igri 
na juniorskom sampionatu Evrope. Borbeniji je bio mlad 
tim, ali smo im toliko mnogo govorili, doduse utisak je o 
njima na osnovu ovih zakljucaka, zakljucak nije pogresan. 
Medutim, kod nasih igraca ima jedna vrednost koja im 
dozvoljava da postignu velike rezultate a to je vrednost 
koja se zove iskustvo. lgracko iskustvo nasih igraca je bi
lo mnogo ve6e nego ostalih ekipa i to se videlo. Posto to 
ne moze svako da vidi, sigurno da mnogi nisu videli. Ali 
oni najbolji treneri su odmah zapazili da su nasi igraci is
kusniji, da imaju dobro poznavanje kosarkaske igre, da 
su odigrali veliki broj utakmica, to se vidi u odnosu na 
Ukrajince, koji su jako talentovani, jako dobri ali mi smo 
velemajstori i zahvaljuju6i tom iskustvu mi smo postizali 
odgovaraju6e rezultate. Nemojte da mislite da mlada re
prezentacija levom rukom mogla da bude prva. Nesret
nim slucajem, ja to zaista zovem nesretnim slucajem. Ja 
bih voleo da te dve, tri sekunde ovde pokazem, nemogu-
6e je izgubiti na takav nacin utakmicu. Jednostavno je
dan igrac je zaspao. Doveli su do toga da se poslednji 
sut od jedan razlike za nas izvede iz teske pozicije, zna
ci dobro su branili. U poslednje dve sekunde naravno taj 
sut je promasen. Nas igrac kome je lopta dolazila u ruke 
stao je iz neobjasnjivih razloga i nije odreagovao. Da je 
dodirnuo loptu mi bismo dobili utakmicu, a ovako protiv
nicki igrac je dotrcao, uzeo loptu i resio utakmicu. A ta re
prezentacija je tukla prvaka sa 28 poena razlike, i mi da 
smo bili prvi mozda ne bismo ovako razgovarali. A isti ti 
nedostaci su se ispoljili i mi smo svesni tih nedostataka i 
morali smo da kazemo da igramo najsporiju kosarku. 

Spore misli, spore akcije bez kontranapada itd. Delovali 
smo drugorazedno a mogli smo da budemo prvi. To ne 
sme da nam bude prepreka da ne kazemo istinu da nas 
centar ne zna da zakoraci i ne zna da igra 1 na 1. Mora
m da naglasim da nismo imali izvanredne pojedince a ko
sarku dobijaju dva igraca, jedan igrac. Pogledajte sve 
sampionske timove jedan igrac, dva igraca i tri igraca. 
Pet dobrih jednakih igraca ne dobijaju nijedan sampionat, 
moze slucajno da se desi. Analizirajte unazad sve sampi
onate. U NBA ligi, pojedinci odlucuju. Mi nismo imali te 
pojedince. Grci su imali dva fenomenalna igraca, maksi
malno su ih iskoristili. A mi ne znamo da igramo u bilo 
kom timu protiv takvih igraca, jedinu utakmicu koju smo 
izgubili posteno, izgubili smo od Grka. Malo je raspored 
bio los, ali smo posteno izgubili, nasi igraci prosto nisu 
znali kako da reaguju jer su ih dva igraca nadigrala. 

lzrael, isto tako ima dva igraca i tek tre6i se pojavlju
je u zavrsnici sampionata. Ve6ina ekipa, koje su tamo 
igrale, imala je izvanredne pojedince: Slovenija itd. Jos 
jedna karakteristika je vazna, a to je iskazivanje zainte
resovanosti igraca, koje se ogleda u zagrevanju, u raz
govorima. Rekao bih nasi igraci ne iskazuju tu veliku ze
lju, mozda su prezasi6eni brojem utakmica. Ja zaista to 
ne mogu da objasnim. Imam utisak da su neki nasi igra
ci tako ravnodusni i pre utakmice, nemaju onu tremu, 
nemaju onu lskonsku telju. Svako ko je igrao kosarku 
zna sta to znacl, zivis za tu utakmicu. Mi moramo njih da 
nateramo da o utakmici misle, da im objasnimo njen 
znacaj. Oni ne razgovaraju o mogu6nostima utakmice, 
o rezultatima, mi smo spavali ocekuju6i utakmicu. Ja
znam igrace, nase najbolje igrace koji poslepodne nisu
mogli da spavaju zbog utakmice.

Ovakvu situaciju mogu da promene samo treneri. Vi 
morate da promenite viziju o razvoju i zahtevima savre
mene kosarke. Za kritiku je da smo mi danas, kada ima 
toliko mogucnosti, nekako zapostavili to kao da ne gle
damo NBA, da ne vidimo kolike su tamo individualne 
vrednosti igraca, kako je tehnika unapredena itd, a rani
je nasi treneri koji nikad nisu gledali NBA ligu, nisu imali 
literaturu pa su znali da prate iii su osecali sta trazi sa
vremena kosarka, bili su u tome avangarda u svetu. Da
nas, kada sve to imamo, mi odjedanput ne shvatamo sta 
savremena kosarka zahteva. Nama ostaje samo da se 
ubedujemo a jedan od onih koji zeli da vas ubedi sam ja: 
morate promeniti svoj odnos prema treningu, prema 
utakmicama itd. 

Ima jos jedna stvar o kojoj bih hteo da govorim a to su 
treneri. Danasnji treneri moraju malo vise da ob rate paznju 
svog izrazavanja. Slusaju6i neke trenere koji rade s mla
dim kategorijama ne samo kod nas, dobio sam utisak da 
je nacin izrazavanja trenera zastareo, da je slican onom 
kojim smo se mi izrazavali. Upotreba odredenih tormi na 
treningu, razgovora, uputstava, sve je to vrlo slicno. Me
dutim ne sme da bude tako. Zasto ne sme da bude tako? 
Deca sa kojima smo mi radili su bila sasvim drugacija. Ni
su ni u bioskop posteno odlazila, a da ne govorim da nisu 
znala za televiziju, a za internet pogotovo. Danasnje dete 
je savremeno dete i to morate shvatiti i postovati. To je 



Kosarkaski dragulj: Nemanja Aleksandrov 

svetsko dete. Dete s jedanaest godina sve zna. I sa njim 
ne mozete da razgovarate kao sto sam ja razgovarao sa 
istim uzrastom pre mnogo godina. Morate naci nacina da 
sa njima razgovarate, tako cete biti ubedljiviji i moci cete 
od njih da nesto napravite. 

Ovako oni vas nece slusati. I ne slusaju vas. Oni ura
de to sto vi kazete. Ne provocirate njihovu zainteresova
nost. Mislim da nacin izrazavanja mora biti adekvatniji. 
Dalje, premnogo je kritike. Samo kritika i sto je najvazni
je prisutne su psovke, sto mi nikako ne ide sa danasnjom 
decom. Ne vidim da trener to treba da radi. Ja sam pri
metio da i treneri nasih reprezentacija i najboljih klubova 
mnogo vise kritikuju nego sto razgovaraju. Zasto toliko 
treba kritikovati, na kraju to nema etekta, igraci oguglaju 
na kritike a time se sputava interes, motiv igraca, jer stal
no kritikovan igrac dize ruke, nema vise onog interesa, 
onog neophodnog za svoj razvoj, za svoju igru itd. Nije 
samo �od nas, i u drugim zemljama premnogo se igraci 
kritikuju. 

Malo manje kritike, moze na drugi nacin vise da se po
stigne u odnosu sa igracima. Dalje, licni kontakt sa poje
dincima, neophodan je. Trener mora da ima licni kontakt 
s igracem, jer svi su oni drugaciji. Svi imaju drugacije pro
bleme, mozda ih i nemaju. Trener mora Gia !;)u_d� ,v�l'.i)<i
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psiholog. Da se u tome usavrsava, da obrati veliku pa
znju, ako ne obrati paznju on se nece usavrsavati. Ja sam 
imao obicaj da dodem na trening pre svih igraca i po
smatrao sam ih i ako vidim igraca da je nezainteresovan 
ja sam se trudio da ga probudim u uvodnom delu. 

Sta treba menjati. Jedna od bitnih stvari je metodika i 
najlakse se moze promeniti. Pre svega kosarkaski stav. 
Nasi mladi igraci nemaju kosarkaski stav koji zahteva sa
vremena kosarka, nisu stabilni, nemaju rasirene noge. Ne 
mogu da tree kao atleticari, kosarkas mora da trci s rasi
renim nogama. Uzmimo Dzordana za primer, svi gledaju 
kako on skace a pogledajte njegov kosarkaski stav. Za
tim Aleksandrov, ako bi rasirio noge za petnaest cm bio 
bi bolji kosarkas. Ali, kod visokih igraca cesto dolazi do 
povrede·kolena s takvim stavom, jer sastavljene noge, 
uzak stav, ako ojaca gornji deo tela, svako njegovo kreta
nje ici ce na kolena kao i kod svih visokih igraca. Sve za
visi od kosarkaskog stava. 

Prijem lopte je zapostavljen. Mnogo ima gresaka, na
rocito blizu kosa, kada igrac primi loptu. Neko misli da ne 
zna da da kos a u  stvari nije dobro primio loptu. Dalje, da
nas su veoma agresivne odbrane. Ako igrac ne zna do
bro da primi ioptu, jasno je da ce se mnogo lopti izgubi
ti. Svako primanje lopte, po mom misljenju, mora da bu
de aktivno, smatram da nije dobro pasivno primanje lop
te. Odmah cu da vam kazem razliku. Ako igrac, narocito 
centar, primi loptu pa onda trazi sta ce da uradi, to je pa
sivno primanje iopte i dozvolice odbrani da mu se pribli
zi s jednim vise igracem, sa dva vise igraca, da ga ome
taju i on iz te situacije nece izaci kao pobednik. Ako igrac 
u prijemu lopte zna sta ce da uradi s loptom on ce biti u
velikoj prednosti a isto odnosi i na spoljne igrace.

Pivotiranje, njime se postifo bolji polofaj tela, bolje se 
sutlra, bolja zastita lopte, jako oruzje igraca u igri jedan 
na jedan, mora da se radi, da mu se posveti paznja kao i 
sutu. Finta, ne moze igrac bez toga, ima mnogo tinti u 
svemu, u svim elementima. Svaki igrac mora da misli, 
mora da se nauci. postoje igraca koji nikada nisu nikog 
prevarili a u  kosarci ne moze bez toga. 

Dodavanje, repertoar ne moze da sadrzi samo dva 
nacina. Mora da postoji kod igraca bar cetiri iii pet naci
na dodavanja. I to mora da se usavrsi, kod nas se zapo
stavilo dodavanje u kretanju, skoro niko ne dodaje iz kre
tanja, igraci se muce u kontranapadima da dodaju loptu. 
Ne toliko u mestu koliko u kretanju. Mi smo bili poznati po 
dobrim dodavanjima. Pitaju me strani treneri zasto ste od
ustali od dodavanja. Brzina izbacaja je narocito va,na. 
Danas su odbrane brze. 

Dribling se zloupotrebljava, postoje dva primera nasih 
reprezentativaca u lndijanapolisu, gde jedan igrac dribla 
loptu osamnaest sekundi. Doduse on jesle bio efikasan, 
ali to nije dobro za ekipu. lgra je tada siromasna. 

Polazak u dribling, kojim mo,es steel prednost, a on 
zavisi od stava, pivotiranja, od 7astlte lopte, Od eksplo
zije. Polazak u dribling mora da bude nase oruzje, on je 
to bio ranije i nasi igraci su ranije probijali jednim udar
cem o pod a sada se dribla u mestu tri-cetiri puta da bi 
se napao kos. 



lsti taj problem imaju u NBA, i ako pogledate neku 
utakmicu NBA vidite da vise nema tih klasicnih prodora s 
jednim driblingom i oni to znaju. I treneri tamo poklanjaju 
driblingu malo paznje i cak mi je neko rekao da je zabra
njeno individualno da rade sa igracima u odredenom vre
menskom periodu. Ali bez obzira kada pogledate u NBA 
vise nema igraca koji koriste to najjace oruzje u igri - je
dan na jedan. Kada se jednim udarcem o pod prodre 
eksplozivno, dobro zasticena lopta, nizak dribling, uhva
cen snazan korak vrlo tesko to moze da se spreci. Naza
lost, mi smo to imali kao jako oruzje, naskok sut sa dve 
noge ali iz toga sve to moze biti upotrebljeno I na jednu i 
na drugu strahu. Medutim, to je nama sada slabost. 

Sut, mnogo zabrinjava igra ledima jedan na jedan. To 
kao da je nepoznato trenerima a i igraci to ne znaju, jer 
ih treneri nisu naucili. Cak i mali igraci. Doduse, to je pro
dukt igranja dva na dva i basketa. Kad bi se vise igrao 
basket i dva na dva videli bismo male igrace kako igraju 
dobro blize kosu, pivotom, zakorakom, raznim vrstama 
suteva. Poluhorog, horog, to je tako dobar sut jer ti omo
gucava da se adaptiras na nacin sudenja. Ako sudija ne 
dozvoljava kontakt, ako je ostrije sudenje ides u igraca i 
sutiras i bice faul, ako sudija to nece da svira, udaljite se 
od igraca i sutirate. 

Raspolazete situacijom. I ono sto je najve6a tajnamo
zete da menjate visinu stava ako odete nisko i odbrambe
ni igrac ide nisko. I u Americi se sve vise odlucuju za igru 
ledima, jer igraci imaju siromasan repertoar suta. 

Najbolji primer je Sekil O Nil. On je poceo u NBA ligi 
igrajuci tako sto je imao jednu vrstu suta probijaju6i se. 
Danas on poseduje repertoar i svaki put ja vidim nesto 
novo kod njega. A kad on moze mogu i drugi igraci. Jos 
jedan sut je kod nas zapostavljen a to je sut iz kretanja. 
Meni je zao kada vidim da nas igrac u kontranapadu do
bije batine. Oni u kontranapadu mogu da rade sta ho6e, 
medutim, tako im lako postavljaju blokade da je to sme
sno da ovi posle i ne idu na polaganje iako su u dobroj 
poziciji da izvuku, nemaju repertoar u kretanju, u skoku 
da iznude faul protivnika, nadmudre protivnika. Ali ume
sto napadac njega da nadmudri u napadu ovaj se posta
vlja za faul u odbrani, ceka ga. 

lndividualno otkrivanje je zapostavljeno. lgraci oce
kuju blokadu, lenji su. On ceka blokadu da izade na 
sut. Nece individualno da se angazuje, da radi, da 
oznoji dres da bi dobio loptu. Opet dajem primer Dzor
dana. Videcete na svakoj utakmici kako je teskom mu
kom zaradivao svoj sut. Koliko truda je utrosio: napred, 
nazad, utrci, levo, desno, izadi. Toga danas nema. Ne 
treba samo cekati blokadu. Tome se mora pokloniti ve
lika paznja. To je lako ostvarljivo putem vezbi, izbora 
vezbi i insistiranja trenera na tome. Mislim da se mno
go kopiraju vezbe. Vezbe treba da izaberemo prema 
onome sta hocemo da postignemo kod igraca i sta oni 
mogu da urade i sta njima treba. Vezba se ne radi ra
di vezbe, mora se odgovoriti zahtevu, da se odredeni 
kvaliteti igraca unaprede. Hiljade dobrih trenera uvek 
istice da ne treba imati veliki broj vezbi, da odredeni 
broj vezbi mora da bude adekvatan. Treba izabrati va-

rijante i zahteve koji se mogu dugo koristiti sa korektu
rama, dok se igrac ne dovede do perfekcije. Mnogo 
vezbi i mnogo promena tih vezbi ocigledno nisu dali 
dobre rezultate i ne treba ih upotrebljavati. lzboru ve
zbi se mora pokloniti velika paznja jer to je umece tre
nera da izabere odgovarajucu grupu vezbi za svoju 
grupu igraca, za svog igraca. Ne mora ona da bude 
vezba. Zasto. Ako moj igrac nema repertoara ja cu sa 
dva igraca i sa jednom loptom raditi hiljadu puta. lzvi
ni, to je zanat. 

Moras da radis, da ponavljas, dosadno je. lzvini, ako 
ho6es da imas perfektno primanje lopte onda je to najefi
kasnija vezba. Zasto bih ja izmisljao neku drugu vezbu. A 
da ne govorim o vezbama kontranapada itd. 

lzbor pozicije za mladog igraca, da proanaliziramo 
sve njegove kvalitete i na osnovu tih kvaliteta da ga po
stavimo na odgovaraju6e mesto, da mu formiramo nacin 
igranja. Tu ne sme da se pogresi. Nije svaki igrac isti. 
Svako ima neke vece, neke manje kvalitete i mi moramo 
dobro da ga prostudiramo i da mu izaberemo i ulogu u ti
mu i mesto koje ce igrati i nacin. I tu najvise znanje dola
zi do izrazaja. Ako se trener bavio time on 6e postati vr
hunski igrac, u suprotnom ako igraca postavi prema tak
tici svojoj, u poziciju koja mu ne odgovara a ja sam mno
go puta video da se igracu da uloga koja mu ne odgo
vara, igrac'.: se na taj nacin upropas6uje. 

Korektura, ne moze trener da dozvoli igracu da pra
vi greske u izvodenju elemenata tehnike. On mora da 
bude kontrolor, on mora kao ukrotitelj zveri da bude, 12 
lavova i ako ih samo malo ispusti iz vida, to je korak na-

. zad. Nece vas pojesti ali ce vas pojesti rezultati. Morate 
ih drzati pod kontrolom. Sve sto urade na svakom delu 
terena mora biti od vas primeceno i mora da postoje re
akcije. Kazi mu gde gresi, korektura mora da postoji. Na 
treningu reprezentacije isto sam gledao. Jedan igrac 
stalno pravi korake. I trener nista ne kaze. Pa sta ako je 
on reprezentativac. lzvini. Desilo se da taj igrac napravi 
korake. Taj isti igrac koga trener nije ispravio na trenin
gu napravio je korake i na utakmici. I na isti nacin. To je 
problem i u NBA ligi. Nemojte misliti da nije problem. 
Evo Cikago ima mlade igrace. lmaju mlad, talentovan 
tim, mladog trenera koji je bio dobar igrac, koji bi isto ta
ko mogao malo vise da ispravlja igrace. 

Eto, to je ono sto sam ja hteo da kazem. Naravno da 
nisam bas sve obuhvatio. Nemam ni prilike da dobro pro
analiziram, ni dobar uvid koji sam imao ranije kada sam 
vise prisustvovao i utakmicama i nekom treningu. Ja i da
lje pogledam i neku utakmicu i trening mladih igraca i mo
gu vam reci da sam dosta stvari video. Dok sam radio u 
Saragosi, zenski tim je imao trening pre nas. Trener zen
skog tima je stalno sedeo na stolici. U pauzama izmedu 
vezbi, u igri pet na pet, sutiraju bacanja, on sedn�. Jed
nom prilikom je zaboravio stolicu. Onda se moj kolega 
nasalio sa njim. Pitao ga je gde mu je stolica. Ne moze 
trener da sedi. Mora stalno da stoji, da bude ubedljiv, jer 
ako govori sa daljine, igrac nece ozbiljno da shvati. Za
sad toliko, hvala. 

Priredio Vuk Lemi6 



Takmicarsko leto 2005. 

Vreme dokazivanja talenata 
G) ve godine. odrza6e se cetiri evropska

prvenstva u kosarci, jedne Mediteranske
igre i jedna Univerzijada. Mlade katego
rije SCG ima6e priliku da sa bore za naj
sjajnija odlicja pocev ve6 od juna, kada 

su na programu Mediteranske igre u Spaniji. Na ovom 
turniru postoji mogu6nost da uces6e uzeme juniorska re
prezentacija SCG u sklopu priprema. 

Pripreme smo poceli jos 5. oktobra u okviru Prve srp
ske lige, grupe sever. Van 

. konkurencije smo odigrali de
setak, takore6i, prijateljskih 
utakmica - reci su Stevana 
Karadzica, trenera juniorske 
reprezentacije i selektora svih 
mladih kategorija - ,, ldeja je 
bila·da pre tih utakmica odrzi
mo dva - tri treninga, medu
tim, zbog obaveza igraca pre
ma klubovima, nismo uspeli u 
tome, tako da nismo dobili efe
kat koji smo zeleli." 

Tokom januara i februara, 
juniori su trenirali, iz dva peri
oda, skoro dvadesetak dana 
u Beceju i Novom Beceju,
gde su odigrali tri prijateljske
utakmice.

,,U periodu od 5. oktobra 
do kraja februara proverili smo 
preko 30 igraca ovog uzrasta 
(1987) i sada smo dosli do 
uzeg spiska od 18 imena, koje 
cemo pozvati u aprilu, maju i 
na zavrsne pripreme, sve do 
15. jula, kada je predvidena
prva utakmica na sampiona
tu." - kaze Karadzic - ,,Ako se
bude islo na Mediteranske igre, ici ce kompletna juniorska
reprezentacija, a kombinovana bi trebalo da ucestvuje na 
Univerzijadi, koja je na programu u avgustu."

Kada je rec o mogu6im problemima sa izborom igra
ca, za sada je jedino Nemanja Aleksandrov pod znakom 
pitanja - ,,Zdravlje igraca je za sada odlicno. Aleksan
drov ce pauzirati dva meseca, ali ocekujemo siguran 
oporavak i da ce svoje obaveze na draftu uskladiti sa 
obavezama reprezentacije. On ce predvoditi ovu repre
zentaciju sa kojom je pre dve godine osvojio zlatnu me
dalju u Madridu kada su bili u kadetskom uzrastu." 

Ocekivanja od juniorske selekcije na EP u Beogradu 
su visoka - ,,Pod uslovom da svi igraci bydt� z_Q�av\Jse-

prezentacija kompletna, smatram da imamo velike san
se za borbu za najvisi plasman, jer smo jedni od favorita 
na ovom takmicenju. Osim nas, kandidati za zlato su i re
prezentacija Turske, koja je na proslom juniorskom 
Evropskom prvenstvu osvojila srebrnu medalju, i repre
zentacije Rusije i Francuske - smatra Karadzic i nasta
vlja - ,,Ne moze da se obezvredi osvajanje ni jedne me
dalje na EP, pogotovo sto u juniorskom uzrastu nije osvo
jena medalja punih 9 godina." 

,,Kada govorimo o prven
stvu za kadete, tu je uvek naj
ve6a neizvesnost, iz razloga 
sto se ne zna snaga ostalih re
prezentacija. Kada je rec o 
mladima, ima6emo dosta pote
sko6a oko sastavljanja ekipe i 
plana sprovodenja zato sto 
najbolji igraci igraju za senior
ske timove, a s  obzirom na to 
da je finale plej-ofa predvideno 
za 23 - 25. juni (EP je 8. jula), 
bi6e veoma tesko ukompono
vati ih i u kratkom vremenu ih 
osveziti, da bi pruzili maksi
mum i dosligli neku punu formu 
petnaest dana posle zavrsetka 
prvenstva." Sa Stevanom Kara
dzi6em se slaze i selektor mla
de reprezentacije, Luka Pavi-
6evi6 - ,,Znam koji su igraci u 
opticaju, ali ne kakav 6e i kada 
odziv da bude. Primera radi, 
Tripkovi6, Batie, Bogdanovi6, 
Perovi6, Borovnjak iii Velickov 
su svi u Partizanu koji, teoret
ski, moze da igra finale plej-o
fa, a to je do pocetka juna. 
Zbog tog razloga ne mogu de

taljnije da govorim o pripremama, pogotovo sto se ne zna 
ni da Ii ce Vojvodina iii Hemofarm igrati finale." Uspeh na 
EP, Pavi6evi6 za sada ne moze da prognozira ,,Jos uvek 
nisam upoznat sa protivnicima, medutim od onoga sto se 
prethodnih godina desavalo, tesko je u6i I u uzi krug za 
medalju. Medalje su uspeh. To je re lno." 

Selektor mladih kategorija, go podln Karadzi6, sma
tra da 6e EP za mlade ,,slgurno bill j ko. Da imamo nor
malne uslove za pripremu, slgurno bi mogli da se ume
samo u borbu za med lju. Moram da spomenem i da tu 
mnogo nedostaje J dan lgrac koji bi dominirao, a to je 
Darko Milici6, kojl pripada toj generaciji i sa kojim je ona 
bila prvak Evrope 2001. godine." Marko Petkovi6
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Prikaz PnR akcija 
Po zavrsetku igracke, Raden je trenersku karijeru zapoceo 1990. godine 

u Zadru. Radio je u vise klubova bivse Jugoslavije, a od 1998. godine

je u grckom Arisu. Kao pomocni trener radio je na kondiciji i skautingu.

Autor je brojnih teoretskih radova.

0 nalizirajuci ofanzivnu strategiju evropskih i 
NBA timova u proteklih nekoliko godina uo
cili smo da je PnR izuzetno mnogo zastu
pljen i efikasan. Za mnoge trenere PnR je 
glavno sredstvo napada, dok je za neke po

mocno sredstvo odnosno opcija koja se koristi ako ne prode 
odredena akcija iii da bi promenili stranu napada prije nego 
sto ude u akciju koju zeli postaviti. PnR za samo nekoliko se
kundi moze da stvori uspjesno rjesenje, bez obzira na skau-

�------

ting protivnika odnosno brizno postavljene principe timske 
odbrane od PnR. 
lz obimnog teoretskog rada Ernesta Rade, sada pomocnog 
trenera grckog Arisa, u proslom broju doneli smo njegovo 
videnje sve cesce primenjivanog PnR. Prikaz nekih od ovih 
akcija mogli smo videti kako primenjuju sledeci evropski i 
NBA klubovi: Aris, CSKA, Makabi, Sakramento, Milvoki, 
Njujork i San Antonio. U ovom broju nastavljamo sa prikazom 
ove, kod mnogih trenera, vrlo popularne akcije. 
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Upravljanje trenainim 

procesom u koiarci 
Ian i program permanentnog usavrsava

nja nastali su kao zakljucak strucnog sa

veta KSSCG, kao potreba stalne eduka

cije trenera, koji rade sa mladima, i kao 

potreba razmene informacija. Mislim da 

seminari i nastava nisu jedini i dovoljan uslov za napre

dovanje i da je ovakav vid usavrsavanja neophodan. Ko

nacno, drago mi je sto imam priliku da vas upoznam sa 

jednim segmentom, koji je nazalost vrlo zapostavljen u 

nasoj kosarci, te gotovo da ne postoji. 

Upravljanje u trenaznom procesu u kosarci svodi se 

uglavnom na empiriju trenera, koji cesto nije u stanju da 

sam napravi trening, pa neretko improvizuje treninge. S 

obzirom na to da su mladi treneri prepusteni sami sebi, ja

sno je da su greske neizbetne. Moramo nafalost, da kon

statujemo da se u nasim klubovima, u zemlji petostrukih 

svetskih prvaka, radi bez kompletne dokumentacije, koja 

treba da prethodi trenaznom procesu, da ga prati i da 

ostane kao zapis pogodan za strucne i naucne analize. 

Osnov svakog rada je planiranje, programiranje i eviden

cija uradenog. Danas u savremenoj kosarci tesko je zamisliti 

uspeh koji nije planiran. Sigurno da nas planiranje nece uvek. 

dovesti do uspeha, ali je gotovo sigurno da bez planiranja, 

programiranja i evidentiranja ne mozemo ocekivati uspeh. 

OSNOVE UPRAVLJANJA 

Jedan od najstarijih procesa ove vrste, nastao je kada 

je covek osetio potrebu za svrsishodnim koriscenjem pri

rodnih pojava, potrebu za organizovanim drustvenim zivo

tom i proizvodnim radom. Vremenom je covek nastojao da 

svoje zivotne i radne uslove ucini sto povoljnijim za sebe. 

Zahteve je prosirio na produktivnost, a zatim na tacnost i 

kvalitet. Tako su nastajali uredaji, masine, postrojenja. 

STA JE SISTEM? 

Celina sastavljena od vise jedinica, podsistema, koji su me

dusobno povezani sa ciljem izvrsenja postav\jenih zadataka. 

VRSTE SISTEMA? 

Sistem moze biti bioloski, ekonomski, drustveni, teh

nicki i kombinovani. Po slozenosti moze biti jednostavan 

i slozen, otvoren iii zatvoren. 

STA JE KOSARKASKI TIM? 

Odmah, na prvi pogled uoci6emo da je kosarkaski 

tim slozen, otvoren kombinovani sistem. 

OSNOVNE KARAKTERISTIKE SISTEMA? 

Ulazna velicina (Xu) sistema je ona spoljna velicina, 

koja bitno utice na njegov rad. Kao sto brzina vetra utice 

na kretanje aviona, tako i primenjeni trenazni program 

utice na sposobnosti kosarkasa i njegove vestine. 

Xu
►

�_X_i_►

lzlazna velicina (Xi) sistema je ona velicina koja je re

zultat dinamickog ponasanja sistema za ciju vrednost 

smo zainteresovani. Na primer, brzina kretanja igraca sa 

loptom je izlazna velicina za koju smo zainteresovani. 

Ona je direktna posledica prirodnih sposobnosti igraca, 

ali i trenaznih uticaja. 

Ni najbolje konstruisani motor ne moze da obezbedi 

zahtevanu snagu bez odredenih dejstava. Ni najbolje 

konstruisan avion ne moze da se kre6e sam zahtevanom 

brzinom po zadatom kursu. Ni najbolji kosarkas ne moze 

sam bez odredenih dejstava. 

Upravljanje je proces koji utice na ulazne velicine si

stema kako bi se dobile zeljene izlazne velicine. 

Upravljanje u kosarci je faktor, koji utice na ulazne ve

licine (trenazni rad, sredstva, optere6enja, metode), koje 

deluju na igraca da bi se dobile zeljene izlazne velicine 

tj. da bi se ostvario zeljeni trenazni efekat - rezultat. 

Bez upravljannja (planiranja, programiranja i evidenci

je) nema kontinuiteta u radu, nema strucnih i naucnih ana

liza, nema istorijskog pogleda na razvoj trenerske misli. 

STA JE TRENAZNI PROCES? 

To je otvoreni, slozeni, dinamicki sistem u kojem 

trener ima upravljacku, kontrolnu i korektivnu funkciju, 

dok je igrac-kosarkas vodeni deo sistema, kojim se 

moze spolja upravljati, ali koji moze i sam sa sobom 

upravljati. 
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SASTAVNE KOMPONENTE 

UPRAVLJANJA? 
Ako se slozeni proces upravljanja trenaznim proce

som razlozi na osnovne komponente, onda mozemo go

voriti o uzajamno povezanim procesima: 

1. Modeliranja 2. Selektiranja 3. Prognoziranja 4. Di

jagnostifikovanja 5. Planiranja 6. Programiranja 7. Re

alizovanja 8. Kontrolisanja 9. Evidentiranja 10. Anali

ziranja 11. Korigovanja.

STA JE PLANIRANJE? 
Planiranje je proces odredivanja ciljeva, zadataka, 

termina i sportskih rezultata. Planiranje moze biti: godi

snje, mesecno, nedeljno i dnevno. 

STA JE PROGRAMIRANJE? 
Programiranje je utvrdivanje sredstava, metoda i op

terecenja za resavanje zadataka i ostvarivanje ciljeva u 

odgovarajucim uslovima. 

STA JE EVIDENTIRANJE? 
Evidentiranje je trag na pedagoskom, fizickom, teh

nickom, taktickom, psiholoskom i teorijskom usavrsava

nju. Evidentiranje obezbeduje funkcionisanje celog si

stema tj. omogucuje povratnu vezu. 

Evidentiramo dolaske igraca, njihove licne podatke, 

rezultate. Kao sto se vidi, evidentiranje je vazan sastav

ni deo celokupnog procesa upravljanja i njegova neza

obilazna karika. Ukoliko evidentiranje izostane, kida se 

mogucnost povratne veze, jer nije moguce izvrsiti 

objektivnu analizu, a samim tim ni valjanu korekciju tre

naznog procesa. 

Za postizanje najvisih ciljeva koji se od kosarke 

uvek ocekuju, od izuzetnog znacaja je uvodenje u rad 

trenera obavezne sistematske evidencije, koja je po

red ostalog u funkciji pracenja razvoja igraca, usavr

savannja treninga, kvalitetnih priprema, planiranja i 

programiranja rada u klubu iii reprezentativnoj selek

ciji. U stvari, u procesu rada, brizljiva evidencija je 

najkorisnija za samog trenera. Ona mu omogucava 

pracenje relevantnih osobina, sposobnosti i karakteri

stika kosarkasa, proveru pravilnosti izbora i koriscenja 

vezbi, metoda i trenaznih opterecenja, kontrolu efeka

ta trenaznog procesa, kao i pracenje dinamike postig

nutih rezultata. Strogom evidencijom aktivnosti mogu-

6e je organizovati pravilan rad, jer se nedostaci i pro

pusti lakse uocavaju i brze ispravljaju. Evidencija je 

podsetnik na male i velike stvaralacke iskre i projekte 

realizovane u radu. Prema tome ona nije samo neizbe

zni deo upravljanja, vec i sredstvo samousavrsavanja 

kosarkaskog trenera u njegovom slozenom i dinamic

nom poslu. 
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